
Pone­de­ljak, 25. febru­ar 2002. 
Sve­dok Halil Mori­na
Sve­dok Agron Beri­ša 

Otvo­re­na sed­ni­ca
Optu­že­ni je pri­stu­pio Sudu

Poče­tak u 9.30 h

SUDI­JA MEJ: Izvo­li­te, gospo­di­ne Rajne­feld (Ryneveld). 

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala, časni Sude. Pre nego šta nastavim 
sa glavnim ispi­ti­vanjem sve­do­ka Hali­la Mori­ne (Halil Mori­na), 
mislio sam da tre­ba da informi­šem Veće i uvaže­ne kole­ge da uz 
dozvo­lu Veća pred­laže­mo da se pro­me­ni redo­sled sle­de­ća dva sve­
do­ka, tako da zame­ni­mo nji­hov raspo­red. Gospo­din Agron Beri­ša 
(Agron Berisha) koji je spe­ci­jali­sta, lekar, tre­ba da se vrati svo­jim 
paci­jenti­ma, i mi smo pred­lo­ži­li pri­jate­lji­ma Suda da on bude sle­de­
ći sve­dok. Dakle, pošto završi­mo sa unakrsnim ispi­ti­vanjem ovog 
sve­do­ka, da se zame­ne sve­do­ci pod bro­jem 7 i 8 ako se Veće slaže 
s tim.

SUDI­JA MEJ: Da, hvala. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Da li je neo­phod­no da ovog sve­do­ka pod­
se­ti­mo da je još uvek pod zakle­tvom?

SUDI­JA MEJ: Možda biste vi to uradi­li. 

GLAVNO ISPI­TI­VANJE: TUŽILAC RAJNEFELD

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da, hvala. Gospo­di­ne Mori­na, 
pre nego što počne­mo želim da vas pod­se­tim da ste vi pod sve­ča­
nom zakle­tvom, da ćete govo­ri­ti isti­nu tokom ovog postupka. Da 
li to shvatate?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, molim vas, može­te li to 
pono­vi­ti?

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U četvrtak pro­šle sed­mi­ce ste 
nam rekli neke stvari koje su dove­le do toga da vi i vaša poro­di­ca 
odlu­či­te da se sakri­je­te u poto­ku pored vaše kuće. Da li se sećate 
da ste nam to rekli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Mislim da ste nam tako­đe rekli 
da se potok nalazio pri­lično bli­zu vaše kuće i da ste odatle mogli 
da vidi­te šta se dešava. Je li to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. To je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Može­te li nam reći šta se dešava­
lo sa stanovni­ci­ma vašeg sela Lando­vi­ce (Lando­vi­ce)?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: 26. marta došlo je do ubi­stava 
i kuće su palje­ne.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A ostali seljani, šta je bilo sa nji­
ma? Šta su oni uradi­li? Vi i vaša poro­di­ca ste se sakri­li. Ali, šta su 
oni ostali seljani uradi­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oni su napu­sti­li selo. Neki od 
njih su ostali, ali veli­ki deo je oti­šao u pravcu Srbi­ce (Skende­raj).

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Može­te li Veću opi­sati kako su 
oni oti­šli. Da li je to bio organi­zo­van odlazak ili su oti­šli na brzi­nu? 
Da li su oti­šli polako? Dakle, kako je to izgle­dalo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Kada je poče­la pucnjava, stanov­
ni­štvo se uspani­či­lo.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A kakve je to posle­di­ce imalo na 
nji­hov odlazak, ako je uopšte imalo neke posle­di­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ništa posebno, oni su jed­no­stav­
no oti­šli. Ništa posebno.

ponedeljak, 25. februar 2002. \ svedok halil morina
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li su oni imali prtljag ili su...
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, samo su imali ode­ću koju 
su nosi­li. Nisu mogli ništa dru­go pone­ti sa sobom.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koli­ko vre­me­na je pro­šlo izme­
đu početka granati­ranja i odlaska seljana?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Granati­ranje je bilo od 11 sati 
do 3 sata posle pod­ne.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A kada su lju­di poče­li da odla­
ze?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Od 9.00 do 10.00 sati.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospo­di­ne, dok ste se vi kri­li na 
tom mestu, može­te li nam opi­sati pošto je pre­stalo granati­ranje 
šta se onda desi­lo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Došlo je jed­no vojno vozi­lo, 
džip, neko­li­ko minu­ta nakon granati­ranja. Ja sam bio s bratom i 
nje­go­vom supru­gom. Oni su pošli zajed­no sa mnom. Nastavi­lo se 
granati­ranje i pucanje u vazduh.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U četvrtak posle pod­ne ste nam 
rekli da su došle pešadijske tru­pe i poli­ci­ja. Je li to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Tačno. Da, to je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li vam je izgle­dalo da je neko 
glavni među tim poli­cajci­ma i vojni­ci­ma zadu­žen za njih?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisam mogao zaklju­či­ti ko je nji­
hov komandant. Video sam ih kako dolaze u selo i kako pale selo 
i kako pale jed­no nase­lje Roma.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Vi govo­ri­te albanski. Da li razu­
me­te srpski?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Sa mesta gde ste se nalazi­li, da 
li ste čuli da bilo ko govo­ri nešto na srpskom?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Čuo sam kada su došli da 
zapale moju sopstve­nu kuću i kuću komši­je. Čuo sam ih kako 
govo­re srpski.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li se sećate da neko izdaje 
nekakva nare­đe­nja?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Kada su tek došli da granati­raju 
selo, čuo sam ih.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li nam može­te reći šta ste 
konkretno čuli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Čuo sam ih kako dolaze.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U četvrtak ste nam, mislim, rekli 
i to ste pono­vi­li jutros, da su ubi­jali lju­de. Da li se sećate nekog 
konkretnog inci­denta u kojem su lju­di iz vašeg sela ubi­je­ni?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Video sam ih dok su pali­li 
selo ubi­li su jed­nog roma, zatim kad su sišli u selo ubi­li su Avdi­ja 
Gaši­ja (Avdi Gashi), Albanca i tako­đe jed­nu parali­zo­vanu ženu koju 
su ubi­li u nje­noj kući, zapali­li su kuću.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kada je došlo do tih ubi­stava da 
li ste išta čuli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Čuo sam pucnjavu, pucnjavu iz 
auto­matskog oru­žja.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE Koli­ko dugo su vojni­ci ostali u 
vašem selu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Do 7 sati.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste vi, vaš brat, vaša poro­
di­ca, vaša supru­ga i vaš brat ostali na mestu na kome ste se kri­li 
sve do tada?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ostali smo tamo dva do tri sata.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A kada ste napu­sti­li to mesto na 
kojem ste se kri­li, ako ste ga napu­sti­li, kuda ste oti­šli i zašto?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli smo s tog mesta na kom 
smo se kri­li oko četi­ri sata posle pod­ne, ne mogu biti pre­ci­zni­ji.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kuda ste oti­šli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli smo u oko­li­nu gde se nala­
zi­la kuća mog komši­je.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I šta ste onda uradi­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Onda smo gle­dali šta se dešava 
sa kućama komši­ja. Onda smo se vrati­li kući, vide­li smo da je kuća 
spalje­na.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Vaša sopstve­na kuća je spalje­
na?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, dve kuće su spalje­ne. Dva 
auta su spalje­na.

pre­vodi­lac: Dve „drame”, rekao je „dva auta”.

SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ostala je samo sto­ka. Sve ostalo 
je sravnje­no sa zemljom.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Vi govo­ri­te o svo­joj sopstve­noj 
imo­vi­ni?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kada kaže­te sravnje­no sa zeml­
jom, da li ste vi mogli onda da živi­te u svo­joj kući?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ništa nije ostalo što bi se moglo 
kori­sti­ti u mojoj kući. U kući mog brata jeste, ostalo je.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE Pa kuda ste onda oti­šli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli smo kući moga brata.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U rano veče, odno­sno kasno 
posle pod­ne tog dana, da li ste pri­me­ti­li u kakvom stanju je bila 
džami­ja?

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

598

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne. Tek sle­de­ćeg dana sam 
to pri­me­tio, 27.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Pretpo­stavljam da ste 
vi, vaša supru­ga i brat ostali u kući vašeg brata te noći. Da li je 
to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. To je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rano nared­nog jutra, da li ste 
oti­šli da pogle­date šta se dešava u selu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Jesam. Prvo sam oti­šao 
do kuća komši­ja i video sam 13 leše­va na podu. Onda smo oti­
šli do dru­gih kuća da vidi­mo da li je iko tamo ostao. Niko­ga 
nismo našli i onda smo se vrati­li kući. Ne, prvo smo oti­šli da 
sahrani­mo, odno­sno prvo smo oti­šli da traži­mo člano­ve svo­je 
poro­di­ce jer ih je bilo 39, ali niko­ga nismo našli. Do 11 sati smo 
traži­li u polji­ma, u poto­ku, ali niko­ga nismo našli, oni su oti­šli 
za Pri­zren.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rekli ste da ste našli 13 leše­va. 
Da li ste pri­me­ti­li nekakva dru­ga tela dok ste hodali po selu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste iko­ga znali od tih lju­
di? Ubi­je­ni, da li ste ih poznavali kad su bili živi?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li se sećate ko je od tih 
lju­di bio ubi­jen?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Tog dana je ubi­jen prvo Ismet 
Gaši (Ismet Gashi), zatim nje­go­va majka. Imate sva ime­na napi­
sana u mojoj izjavi, Suzana (Suzanna), Fati­ma (Fati­me), Nihmi­ni 
(Nihmi­ne), godi­nu i po dana stara.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospo­di­ne sve­do­če, to što 
ste vi nave­li ta ime­na u izjavi ne znači da će Veće znati koja ste 
ime­na nave­li. Zato vas moram pitati da nam kaže­te ta ime­na. 
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To što se nalazi u vašoj izjavi ne znači da mi znamo koga ste vi 
nave­li u toj izjavi sve dok nam vi to danas ne kaže­te. 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne sećam se svih ime­na. Pro­šle 
su tri godi­ne. Ismet Gaši, Fati­ma, nje se sećam.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu, gospo­di­ne, ja ne tražim 
da vi sad nave­de­te sva ime­na, ali vi ste poznavali te lju­de koji su 
ubi­je­ni. Da li je to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Samo dvo­je njih sam poznavao. 
Oni su bili gosti tu i zato ih nisam poznavao, ali ostalih 11 sam 
znao. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospo­di­ne, dok ste išli po selu 
rekli ste nam još rani­je da je u selu bilo 120 kuća pre napada. Je 
li to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, to je tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li može­te reći Veću koli­ko 
kuća je uni­šte­no kao rezultat tog napada?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: 75% je spalje­no i uni­šte­no.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rani­je sam vas pitao za džami­ju. 
Rekli ste nam da ste sle­de­ćeg dana, 27. vide­li džami­ju. Sada govo­
ri­mo o 27. Da li ste tada vide­li džami­ju ili ste je vide­li kasni­je?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Video sam je u 11 sati. Izašli 
smo s polja i vraćali se kući i onda je nai­šla jed­na gru­pa vojni­ka i 
pre­gle­dala leše­ve. Tro­ji­ca su oti­šli do džami­je. Ušli su u džami­ju. 
Imali su bele pove­ze oko ruke. Poče­li su da pucaju na džami­ju, da 
je granati­raju i nakon 10 minu­ta sam čuo eksplo­zi­ju i minaret je 
pao.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Možda nam može­te 
objasni­ti šta ste tačno vide­li? Rekli ste da su poče­li da granati­raju. 
Može­te li nam reći šta ste vide­li pre eksplo­zi­je? Opi­ši­te nam šta 
se desi­lo.

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

600

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli su tamo koli­ma. Izi­šli su iz 
kola. Ušli su u džami­ju i postavi­li minu i onda sam čuo eksplo­zi­ju 
i onda sam video kako pada minaret. Ništa dru­go. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kada kaže­te granati­rali su, ne 
misli­te da su gađali džami­ju iz tenka. Oni su nešto une­li unu­tra ili 
misli­te da je to bila mina. Je li tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Mine. Oni su nosi­li nešto u ruka­
ma. Ne, nisu kori­sti­li tenko­ve.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Vi ste kori­sti­li reč granati­ranje 
pa sam zato hteo da nam to objasni­te. Dakle, oni su nešto une­li u 
džami­ju. Je li to tačno? Da li su onda vojni­ci oti­šli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koli­ko je pro­šlo vre­me­na pošto 
su oni oti­šli iz džami­je kada ste čuli eksplo­zi­ju?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oko deset minu­ta.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I kao rezultat te eksplo­zi­je vide­li 
ste kako je minaret pao na krov džami­je?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kada kaže­te „vojni­ci”, da bi bilo 
jasno, kako su ti vojni­ci došli, u kakvim vozi­li­ma i šta su nosi­li, na 
osno­vu čega ste, kako su bili ode­ve­ni, na osno­vu čega ste mogli 
da zaklju­či­te da su to vojni­ci?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Došli su u „pi­ncgau­e­ru” i u 
jed­nom vozi­lu marke „zastava”. Pre nego što su postavi­li mine, 
došli su da pre­gle­daju leše­ve. Onda su postavi­li mine i onda su se 
vrati­li, pozajmi­li jed­no pri­vatno vozi­lo marke „zastava” i uto­vari­li 
leše­ve u nje­ga. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu, na to ćemo se vrati­ti 
malo kasni­je. Ali svrha mog prethod­nog pitanja je bila sle­de­ća. Vi 
ste te lju­de koji su došli opi­sali kao vojni­ke. Kako su oni bili ode­ve­
ni, na osno­vu čega ste vi zaklju­či­li da su oni vojni­ci?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nosi­li su vojne uni­forme.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li su to bile uobi­čaje­ne vojne 
uni­forme?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Takav sam uti­sak imao.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Ja sam poku­šao da vas pitam 
ovo u četvrtak, ali mislim da mi niste odgo­vo­ri­li. Može­te li nam 
danas reći da li ste sećate kakve boje su bile te uni­forme?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: To su bile uobi­čaje­ne uni­forme 
srpske vojske, dakle, te boje.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu. Ti vojni­ci su sti­gli oko 
11 sati, mislim da ste nam to tako rekli. Da li su oni ostali ili su 
oti­šli i vrati­li se?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ostali su neko vre­me. Pre­gle­dali 
leše­ve koji su bili u kući na brdu, postavi­li minu u džami­ju i oti­šli. 
Onda su se pono­vo vrati­li oko 12 sati. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Pono­vo ste upo­tre­bi­li reč grana­
ti­rali džami­ju, a u stvari ste hte­li da nam kaže­te ono što ste rani­je 
rekli, da su ušli u džami­ju i postavi­li minu, da je došlo do eksplo­zi­je 
u džami­ji, nije bilo nekog dodatnog granati­ranja?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Tačno.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Oko 12.30 h, 27. marta, vrati­li 
su se vojni­ci, odno­sno sti­glo je još vojni­ka. Je li to tačno?

SUDI­JA MEJ: Pre nego šta kre­ne­te dalje, samo tre­nu­tak, možda bi 
nam bilo od kori­sti ako bismo saznali šta je „pincgau­er”?

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da, hvala. Molim vas dokazni 
pred­met 17. Molim da se sve­do­ku pokaže dokazni pred­met 17. 
Gospo­di­ne, vi se sećate da smo vam u četvrtak pokazali jedan niz 
foto­grafi­ja, mislim da su ukupno četi­ri strani­ce, sa bro­je­vi­ma. To 
su vozi­la obe­le­že­na bro­je­vi­ma od 1 do 15. Molim vas, pre­gle­daj­
te ovih 15 foto­grafi­ja pažlji­vo i reci­te Veću šta misli­te kada kaže­te 
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„pincgau­er”. Da li je on pri­kazan na bilo kojoj od ovih 15 foto­gra­
fi­ja koje se nalaze na četi­ri strani­ce u dokaznom pred­me­tu 17? 
Gospo­di­ne poslu­ži­te­lju, molim prvo pokaži­te foto­grafi­je sve­do­ku 
pre nego šta ih stavi­te na grafo­skop tako da on može izbli­za da 
vidi. Pokaži­te mu sve 4 strani­ce pre nego šta on odabe­re foto­gra­
fi­ju koja mu odgo­vara?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ovo je „pincgau­er”.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Sve­dok je odabrao jed­nu od 
foto­grafi­ja. Gospo­di­ne, rekli ste poslu­ži­te­lju da stavi strani­cu sa 
foto­grafi­jama pod bro­jem 5, 6, 7 i 8. Može­te li nam reći pod kojim 
bro­jem je foto­grafi­ja koja pokazu­je „pincgau­er”? Uzmi­te pokazi­
vač. Hvala vam. I ako se „pincgau­er” nalazi na jed­noj od ove četi­ri 
foto­grafi­je, molim vas pokaži­te nam. 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ovo ovde, na to sam mislio. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dakle, to je broj 7. Je li to tač­
no?

SUDI­JA MEJ: Da, on je pokazao broj 7, za zapi­snik. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li je to transportno vozi­lo, 
vojno transportno vozi­lo? To je vero­vatno najbo­lji način da se opi­
še to vozi­lo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. To je vero­vatno najbo­lji 
način da se opi­še to vozi­lo.

TUŽILAC RAJNEFELD: Da li mogu da idem dalje?

SUDI­JA MEJ: Da. Hvala.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gospo­di­ne, vi ste nam rekli da  
su se oko 12.30 h vojni­ci vrati­li. Da li je to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste vide­li da bilo šta rade i 
ako jeste, šta, mislim na 12.30, 27. marta kada su se vrati­li?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisu niko­me nane­li nikakvu šte­
tu, samo su odne­li leše­ve.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Pono­vo. Ti lju­di koji su se vrati­li 
u 12.30, da li su to pono­vo bili vojni­ci?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nosi­li su lako nao­ru­žanje. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li su nosi­li iste uni­forme o 
koji­ma ste nam rani­je govo­ri­li ili su nosi­li dru­gači­je uni­forme?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Iste uni­forme.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li vam je izgle­dalo da je 
među nji­ma neko glavni?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Imali su komandanta, ali nisam 
znao ko je to.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste mogli da čuje­te kako 
komandant daje bilo kakva uputstva tim vojni­ci­ma?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli su do te kuće gde su se 
nalazi­li leše­vi i čuo sam kako im kaže: „Pođi­te sa mnom u tu kuću 
gde su leše­vi”, i oni su oti­šli tamo.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste ih vide­li kako sku­pljaju 
leše­ve?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, jesam. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li su to radi­li polako ili je 
posto­jao neki konkre­tan metod kojim su to radi­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Radi­li su to jako brzo. Oni su 
brzo poku­pi­li leše­ve.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: To je, znači, 27. Jesu li se vojni­ci 
vrati­li kasni­je tog dana ili sle­de­ćeg dana?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisu se vrati­li.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Jeste li vi sa vašom supru­gom i 
braćom ostali u Landovici?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ostali smo tamo do 30. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: 30. marta?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, 30. marta.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A šta se dogo­di­lo posle toga?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa nismo imali od čega žive­ti 
pa smo oti­šli u Srbi­cu i zatim u Skende­ren (Scende­ren) i tamo 
smo ostali.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rani­je ste nam rekli da su seljani 
pobe­gli i da ste vi traži­li 39 člano­va vaše poro­di­ce. Jesu li se i oni 
tada vrati­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nisu. Oni su oti­šli u Pri­
zren.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rekli ste da niste imali od čega 
žive­ti u Lando­vi­ci. Da li je to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, tačno je.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I oti­šli ste u Srbi­cu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pre nego što smo oti­šli u Srbi­cu, 
pusti­li smo sto­ku na pašu zato jer je nismo imali čime nahrani­ti, a 
onda smo oti­šli u Srbi­cu.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Jeste li tamo zate­kli svo­ju poro­
di­ca?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Gde ste vi odse­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: U Srbi­ci.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kad ste došli u Srbi­cu, da li ste 
tamo zate­kli još neke izbe­gli­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, tamo smo zate­kli otpri­li­ke 
800 stanovni­ka Pirane (Pirane).
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Pirane, to je selo o kojem ste 
nam govo­ri­li u četvrtak, otpri­li­ke tri kilo­me­tra od vašeg sela i to je 
selo napad­nu­to pre vašeg.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, tako je.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Znači, ti su lju­di napu­sti­li Pirane 
i vi ste ih zate­kli u Srbi­ci kada ste tamo sti­gli 30. marta?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, u Srbi­ci.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Pretpo­stavljam da ste neko vre­
me ostali u Srbi­ci, zar ne?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, neko vre­me. No, u Srbi­ci su 
zajed­no žive­li Srbi i Albanci.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Pretpo­stavljam da ste onda u 
jed­nom času napu­sti­li Srbi­cu. Kako je do toga došlo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Srpski suse­di rekli su Albanci­ma 
da se otarase Albanaca koji su dodatno došli zato jer su se bojali da 
bi moglo biti pro­ble­ma i zato smo se unu­tar sat vre­me­na ukrcali 
na auto­bu­se i oti­šli u Albani­ju. Moj brat je oti­šao do svo­je poro­di­
ce u Pri­zre­nu.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A ko je organi­zo­vao pre­voz auto­
bu­si­ma?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Srbi.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Jeste li vi žele­li da napu­sti­te 
Srbi­cu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa šta smo mogli da uči­ni­mo, 
nije bilo dru­gog puta.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I šta ste uči­ni­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ukrcali smo se na auto­bu­se. 
Poli­ci­ja je prati­la auto­bu­se, išla ispred auto­bu­sa od Lando­vi­ce do 
Verni­ce. To je bio dugi konvoj auto­bu­sa, trakto­ra i dru­gih vozi­la.
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Zau­stavi­mo se ovde na tre­nu­
tak. Znači, Srbi su organi­zo­vali izve­stan boj auto­bu­sa. Ko se ukrcao 
u te auto­bu­se?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Mi, Albanci, izbe­gli­ce iz Pirane 
i Lando­vi­ce.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Jeste li vi mogli odabrati kuda će 
vas ti auto­bu­si odve­sti?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa bila su dva, odno­sno tri auto­
bu­sa.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Moram pre­formu­li­sati svo­je 
pitanje. Da li ste imali izbor? Jeste li mogli odabrati kuda će vas ti 
auto­bu­si odve­sti?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oni su žele­li da nas odve­du u 
Albani­ju, a odatle smo mogli da ode­mo gde god smo žele­li.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Znači, vama je reče­no da vas 
vode u Albani­ju. Da li je to tačno?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, tako je.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rekli ste da ste na putu tamo 
vide­li konvoj. Može­te li nam reći koli­ko je dug bio taj konvoj koji 
ste vi pro­šli vašim auto­bu­si­ma?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oko 25 kilo­me­tara.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koje su naci­o­nalno­sti bili lju­di u 
tom konvo­ju? Spo­me­nu­li ste trakto­re, pri­ko­li­ce, da li je bilo lju­di 
koji su išli peške?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Svi su bili Albanci.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Jesu li neki išli peške?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, neki su išli peške, no i sa 
sobom su vukli koli­ca.
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rani­je ste nam u svom iskazu 
rekli da je poli­ci­ja nešto uči­ni­la i nisam sasvim sigu­ran šta ste hte­li 
reći time. Šta je to poli­ci­ja radi­la?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ništa nisu radi­li.

SUDI­JA KVON: Gospo­di­ne Rajne­feld, gospo­di­ne Mori­na, pre 
nego što nastavi­mo, reci­te, vi ste rekli da su Srbi organi­zo­vali 
auto­bu­se?

SVEDOK MORI­NA: Da.

SUDI­JA KVON: Na koga misli­te kad kaže­te Srbi? Jesu li to bile te 
srpske komši­je, je li to bila srpska vojska ili srpska poli­ci­ja?

SVEDOK MORI­NA: Nisu to bile komši­je. To su bili civi­li.

SUDI­JA KVON: Civi­li. U redu, hvala. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Hajde da razjasni­mo to. Da li 
znate zašto su ti civi­li organi­zo­vali auto­bu­se? Kako je došlo do 
toga?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Vojska je izdala nare­đe­nje da 
izbe­gli­ce odu i to komši­ja kako nji­ma ne bi bila nane­se­na šte­ta 
zbog bombardovanja, zato je odlu­če­no da oni odu. Srpske komši­
je su pomo­gle Albanci­ma jer su oni tamo žive­li toli­ko dugo zajed­
no, da srpske komši­je nisu žele­le da ti Albanci budu povre­đe­ni.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rekli ste da je srpska vojska dala 
nare­đe­nje.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa ja nisam video kako su oni 
dali to nare­đe­nje, ali seljani iz mog sela rekli su mi da moramo oti­
ći zato jer su Srbi dobi­li nare­đe­nje da se otarase izbe­gli­ca i oni su 
došli i rekli da mi moramo napu­sti­ti selo.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Rekli ste da ste usput vide­li i poli­
ci­ju. Gde ste tačno vide­li poli­ci­ju?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Od ulaza u Pri­zren nadalje. Oni 
nisu ništa radi­li, oni su samo oslo­bo­di­li put. Kada smo došli u Žur 
(Zhur) onda smo se iskrcali iz auto­bu­sa i morali hodati.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Koli­ko dale­ko je Žur od albanske 
grani­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa tu ne mogu biti veo­ma pre­
ci­zan, tri, četi­ri, najvi­še pet kilo­me­tara, ali ne mogu vam to tačno 
reći.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste vi žele­li ići u Albani­ju?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nismo žele­li, ali morali smo.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li se zatim nešto dogo­di­lo 
na grani­ci?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Uze­li su nam naše lične 
doku­mente, paso­še.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kako se to odi­gralo? Ko vam je 
uzeo lične karte i paso­še?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Poli­ci­ja.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Može­te li nam to opi­sati? Zna­
či, došli ste do grani­ce i šta se onda dogo­di­lo? Šta se vama lično 
dogo­di­lo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Došli smo do grani­ce i tamo 
smo se pore­đali. Zatim smo pre­dali lične karte, ja sam pre­dao 
moju i ličnu kartu moje žene i to je to, ništa se nije dogo­di­lo. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: A zašto ste vi to pre­dali, da li je 
to netko od vas tražio?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, da, traži­li su.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: I šta su onda oni uči­ni­li s tim 
ličnim doku­menti­ma?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa oni su ih sve nabacali u jed­
nu hrpu na zemlji.
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TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Jesu li vam ikada vrati­li lična 
doku­menta?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Još neko­li­ko pitanja. Da se vrati­
mo na tre­nu­tak na poče­tak. Da li znate da je u bilo kojem tre­nutku 
dok ste vi bili u Lando­vi­ci bilo bombardo­vanja NATO-a? Da li je to 
selo bilo bombardo­vano?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Zašto ste napu­sti­li vaše selo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Zato jer su kuće bile spalje­ne. 
Sve je spalje­no do teme­lja. Nije se imalo od čega žive­ti ni u čemu 
žive­ti, i uko­li­ko bi oni saznali da smo napo­lju na uli­cama ubi­li bi 
nas. Zato smo morali oti­ći.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li ste žele­li oti­ći?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa kako bih mogao žele­ti da 
odem, pa nismo imali nikakvog izbo­ra.

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala vam, gospo­di­ne Mori­na, nemam u 
ovom tre­nutku više pitanja za vas. 

SUDI­JA MEJ: Hvala. Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, izvo­li­te.

UNAKRSNO ISPI­TI­VANJE: OPTUŽENI MILOŠEVIĆ

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste na početku da je Lan­
do­vi­ca čisto albansko selo, da u nje­mu nema Srba?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kasni­je ste se na insi­sti­ranje 
tuži­o­ca ispravi­li i rekli ste da je bilo i neko­li­ko romskih kuća?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pre­ma podaci­ma koje ja 
imam, Lando­vi­ca je bila selo pola albansko, pola romsko. Je li to 
tačno? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, to nije tačno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko je pro­centu­lano bilo 
Roma?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Bilo je 20 romskih kuća ukup­
no.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vi sad živi­te u Lando­vi­
ci?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Jeste. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A gde su svi oni bili?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Neki od njih su u selu, a neki 
više nisu tamo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko ih sad ima u selu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pola ih je oti­šlo, pola ih je još 
tamo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da ste 26. sa brda 
gle­dali da je Pirana spalje­na, selo Pirane spalje­no?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I da se Pirane nalazi tri kilo­me­
tra od vaše kuće, od tog brda?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kada ste vi tog jutra bili na 
brdu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Molio bih sudi­je da mi dozvo­le 
da govo­rim. Ja sam imao neko­ga iz Pirane sa peto­ro dece i oti­šli 
smo po decu da ne pogi­nu, pa smo oti­šli dole na cestu za Srbi­cu. 
Tamo smo uze­li decu i sve smo ih ukrcali u auto­mo­bil i tamo smo 
to vide­li.
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SUDI­JA ROBINSON: Gospo­di­ne Mori­na, to nije bilo pitanje. 
Morate odgo­vo­ri­ti na pitanje. Pitanje je bilo: „Kada ste bili na tom 
brdu?” U koli­ko sati otpri­li­ke?

SVEDOK MORI­NA: Oko 9 sati.

SUDI­JA ROBINSON: Izvo­li­te nastavi­ti, gospo­di­ne Milo­še­vi­ću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A kad ste sišli s brda onda ste 
išli dole da poku­pi­te te rođake iz Pirane?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Decu, da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko vam vre­me­na tre­ba da 
siđe­te s brda do vaše kuće?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pet ili šest minu­ta.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste vi sa brda vide­li da 
je Pirana spalje­na?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Toga dana deo sela je spalje­n, 
ne celo selo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali šta ste vi vide­li sa brda?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Video sam vatru i dim.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I zaklju­či­li ste iz toga da Pira­
ne gori?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vam je neko rekao to?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, niko. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je na tom brdu kad ste 
bili gore bilo vojske?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa uz svu tu vatru i taj dim niko 
se nije mogao vide­ti, niti vojni­ci niti civi­li.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja govo­rim o brdu na kome 
ste vi bili.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Tamo smo bili sami.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali na brdu je bila vojska?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nije. Ne, niko tamo nije bio.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kada ste poku­pi­li te rođake iz 
Srbi­ce gde ste oti­šli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Natrag kući.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A šta ste s rođaci­ma uradi­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: To nisu bili rođaci. To su bila 
moja deca i tamo je bio još jedan ujak.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi govo­ri­te o seljaci­ma iz 
Srbi­ce, iz Pirana da su bili tu dole da ih poku­pi­te. To ste malo­pre 
rekli.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli smo u Pirane po decu. Ali 
oni nisu više bili u Pirane, napu­sti­li su Pirane i oti­šli u Srbi­cu i tamo 
sam poku­pio peto­ro nećaka zajed­no sa snahom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je l' vi govo­ri­te o selu Gornja 
Srbi­ca (Skende­raj i Eperm)?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, Donja Srbi­ca (Ske­ne­de­raj 
i Ulet).

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko ima od Lando­vi­ce do 
Donje Srbi­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa dva, tri kilo­me­tra. Ne mogu 
biti pre­ci­zan.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nisam vas ja dobro razu­meo. 
Vi ste sa brda sišli, oti­šli u Donju Srbi­cu i poku­pi­li te svo­je poznani­
ke i rođake. Je li tako? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Sa brda sam oti­šao kući, uzeo 
auto da idem prvo u Pirane. Onda su mi rekli „Nemoj ići u Pira­
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ne, tamo nema niko­ga. Tvo­ja deca i unu­ci su u Srbi­ci” i zato smo 
oti­šli u Srbi­cu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I koli­ko ste se zadržali u 
Srbici?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Dva, tri minu­ta. Samo smo 
poku­pi­li decu i oti­šli.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I vrati­li se kući?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Jeste.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I da li su sva ta deca bila s 
vama u kući?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I vi napo­lju niste gle­dali šta 
se događa tada?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ništa. Ne, nisam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko dugo ste bili sa decom 
pre nego što ste čuli pucnjavu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pet minu­ta i onda sam začuo 
pucnjavu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali kad ste pet minu­ta pre 
toga ušli u kuću niste vide­li niko­ga?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nisam video niko­ga.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, vi ste u devet sati bili 
na brdu i sa brda vide­li da gori Pirane. Tvrdi­te da nije bilo vojske 
na brdu. Onda ste oti­šli, samo da vidim da li sam ja shvatio šta ste 
vi ispri­čali, onda ste oti­šli kući, uze­li kola, oti­šli u Donju Srbi­cu, uze­
li decu, Donja Srbi­ca je, kaže­te, tri, četi­ri kilo­me­tra, poku­pi­li decu, 
vrati­li se nazad iz Donje Srbi­ce kući, tada niste vide­li ništa, posle 
pet minu­ta čuli ste pucnjavu. A sve to što ste ispri­čali dogo­di­lo se 
u roku od jedan sat. Je li tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Molim vas, dozvo­li­te mi da vam 
objasnim. Pirane su spalje­ne 25, jedan dan rani­je od našeg sela. 
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Znači, sve se dogo­di­lo 25, a 26. su poče­li pali­ti naše selo.
SUDI­JA MEJ: On je to i rekao pri­li­kom glavnog ispi­ti­vanja, u četvr­
tak. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pri­li­kom glavnog ispi­ti­vanja ja sam čuo 
da je sa brda došao kući, da je video sa brda Pirane da gori, da je 
došao kući i da je u 10 sati čuo pucnjavu. 

SUDI­JA MEJ: Ne, nje­gov iskaz je bio da je 25. video selo kako 
gori sa Brda, a 26. se odi­grao inci­dent u samoj Lando­vi­ci sa puc­
njavom.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A kada ste bili, 25. ili 26. u 
Donjoj Srbi­ci?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: 25. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Malo­čas ste rekli da ste sa 
decom iz Donje Srbi­ce došli pet minu­ta u kuću pre nego što je 
poče­la pucnjava?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pogre­šio sam, možda vam 
nisam dao pravi dan, datum. Morao sam vam reći koji je to bio 
datum.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja sam vas pitao koli­ko ste 
dugo bili u kući sa decom koju ste dove­li iz Donje Srbi­ce pre nego 
šta je došla pucnjava, a vi ste odgo­vo­ri­li da je pucnjava poče­la pet 
minu­ta pošto ste vi ušli u kuću sa vašom decom iz Donje Srbi­ce?

SUDI­JA MEJ: Rekao je da je to bila gre­ška. Gospo­di­ne Mori­na, 
hajde da to napo­kon shvati­mo tačno. Kojeg dana je došlo do puc­
njave u selu?

SVEDOK MORI­NA: 26. marta. 

SUDI­JA MEJ: Znači, pucnjava je bila 26. marta. Gospo­di­ne Milo­še­
vi­ću, mislim da ćemo ušte­de­ti vre­me ako pre­đe­mo na događaj od 
26, osim uko­li­ko nemate još pitanja o 25. martu.

ponedeljak, 25. februar 2002. \ svedok halil morina

Fond za humanitarno pravo

615

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Imam. Pošto je jasno da se 
ovde stvari potpu­no ne slažu pitanje je kada ste dove­li vašu decu 
iz Donje Srbi­ce u vašu kuću, 25. ili 26?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: 25. marta. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako je onda mogla da počne 
pucnjava posle pet minu­ta?

SUDI­JA MEJ: On je već odgo­vo­rio na to pitanje. Ide­mo dalje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Odgo­vo­rio je da je rekao nei­sti­nu. 

SUDI­JA MEJ: Vi kad za to dođe vre­me može­te o tome izne­ti svoj 
komentar, a sada ide­mo dalje. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste čuli da je 25, dakle 
dan kada kaže­te da je deo Pirana zapaljen, da li ste čuli da je 25. 
NATO pogo­dio benzinsku pumpu „Fatani” u selu Pirane?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, to ne znam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li znate benzinsku 
pumpu „Fatani” u Pirane?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: 25. marta NATO je pogo­dio 
kad je bombardo­vao benzinsku pumpu „Fatani” koja je izazvala 
požar. O tome vam niko ništa nije rekao.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, ne znam ništa o tome.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste malo­čas rekli da sve 
vre­me dok ste bili u Lando­vi­ci i u Srbi­ci ništa niste čuli o bombar­
do­vanju NATO-a. Je li tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, ništa nisam čuo o tome.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I niste vide­li ni avi­o­ne, ni bom­
bardo­vanje bilo kakvog tere­na u bli­zi­ni vašeg sela sve vre­me dok 
ste bili tamo?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nisam ništa video. Oti­šao 
sam kući. Bio sam kod kuće i ništa nisam video.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li vi znate da je od 24. 
marta pa do kraja marta, u vre­me dok ste vi bili tu, NATO bombar­
do­vao pod­ručje vašeg sela i Pri­zren i oko­li­nu neko­li­ko puta dnev­
no? Da li znate za to ili ne znate?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Znam za to, ali nisam to lično 
video. Nisam to lično video i ne mogu ništa da kažem ako nisam 
sam to video.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali ste čuli bombardo­vanje, 
pretpo­stavljam?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da vam iskre­no kažem, nisam 
čuo, ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Niste čuli ni bombardo­va­
nje?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, da se vrati­mo onda  
na 26. 

SUDI­JA ROBINSON: Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, dozvo­li­te da nešto 
pojasni­mo. Mislim da je u odgo­vo­ru na pitanje koje ste vi postavi­
li on rekao da nije to lično video, bombardo­vanje, ali da je čuo o 
bombardo­vanju, ili za bombardo­vanje. Je li to tačno?

SVEDOK MORI­NA: Tačno tako.

SUDI­JA ROBINSON: Od koga ste to čuli? Od koga ste čuli za 
bombardo­vanje?

SVEDOK MORI­NA: Nisam mogao zaklju­či­ti ko bombardu­je, da li 
je NATO ili jugo­slo­venska strana, ali čuo sam bombardo­vanje ali 
ga nisam mogao lično vide­ti.
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SUDI­JA ROBINSON: Da li vam je neko nešto rekao o bombardo­
vanju?

SVEDOK MORI­NA: Ne.

SUDI­JA ROBINSON: Izvo­li­te, nastavi­te, gospo­di­ne Milo­še­vi­ću.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da je u Lando­vi­ci bilo 
mirno toga dana kad su četi­ri vojni­ka ušla u selo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A onda ste odjed­nom čuli 
pucnjavu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Čuo sam pucnjavu kada smo 
bili u kući, jeli. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gde su se nalazi­la ta četi­ri voj­
ni­ka tada kada ste vi čuli pucnjavu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Bili su u centru sela. Sišli su sa 
plani­ne i oti­šli su u centar sela. Nisam ih video ni žive ni mrtve, 
nisam ih video sopstve­nim oči­ma. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li se u centru sela nalazi 
pro­davni­ca?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ima jed­na mala pro­davni­ca.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li su vojni­ci išli u pro­dav­
nicu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne mogu lagati, ništa nisam 
video. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali ste razmi­šljali o tome, 
pošto o tome govo­ri­te.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne razu­mem šta hoće­te da me 
pitate. Može­te li postavi­ti pitanje, molim vas. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kaže­te da niste vide­li, ali 
govo­ri­te o događaju koji niste vide­li. Pretpo­stavljam da ste o tom 
događaju razmi­šljali kad o nje­mu govo­ri­te.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Video sam šta se desi­lo i ja vam 
govo­rim ono šta sam video. Video sam do kakve šte­te je došlo. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Šta je, po vašem mišlje­nju, bio 
razlog da pri­pad­ni­ci UČK počnu da pucaju na ta četi­ri vojni­ka?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nije bilo pri­pad­ni­ka UČK u 
našem selu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A ko je pucao na te vojni­ke?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oso­be koje su ubi­je­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste rekli da je tada pogi­
nuo jedan civil tu u centru sela i da mu je ime Haim Gaši (Haim 
Gashi).
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sad tvrdi­te da je taj civil 
pucao na te vojni­ke?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Rekao sam da ih nisam video ni 
žive ni mrtve, ali sam čuo da ih je on ubio.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A oni su ubi­li nje­ga?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Jeste.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, vi tvrdi­te da niko nije 
dru­gi pucao nego taj koji je pogi­nuo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pono­vo vam kažem, nisam to 
video sopstve­nim oči­ma. Ne volim da lažem. Ja to ne radim, a 
pošto nisam ništa lično ni video ni čuo, ja sam čuo da je on ubi­jen 
i to je sve šta sam ja čuo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I da su ubi­je­na tri vojni­ka od 
četvo­ri­ce, i to ste čuli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, i to sam čuo.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pucnjavu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisam čuo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Niste čuli ni pucnjavu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pucnjavu nisam čuo. Jer kao što 
sam vam rekao, cela naša poro­di­ca je bila kod kuće, tad smo jeli 
i nismo ništa čuli.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko je dale­ko vaša kuća od 
centra sela?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oko kilo­me­tar i po, ne mogu 
da budem pre­ci­zan.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sa kilo­me­tar i po niste čuli 
pucnjavu u kući?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, može se čuti pucnjava, ali 
tele­vi­zor je bio upaljen, tamo je bilo puno dece, bilo je puno lju­di 
kod naše kuće. Dakle, bilo je bučno tako da čak i da je ispalje­no iz 
topa ja to ne bih čuo, a kamo­li puščanu pucnjavu. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste kasni­je saznali, da li 
ste kasni­je saznali iz kojih je kuća otvo­re­na vatra na vojni­ke?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Misli­te na one koji su ubi­je­ni ili 
na dru­ge vojni­ke?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Na one koji su ubi­je­ni.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oni su ubi­je­ni tamo u centru 
sela, rekao sam vam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da, ali odakle su, da li ste 
saznali iz kojih je kuća pucano na njih kad su ubi­je­ni?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Kuća Tahi­ra Beri­še (Tahir Beris­
ha), ali ja ne znam da li je to tačno da je pucano iz te kuće. Ja lično 
ništa nisam video. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li je osim što je pucano iz 
kuće Beri­ša, da li ste čuli za još neku kuću iz koje je pucano?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Šta da vam kažem, mislim da 
vam govo­rim isti­nu. Mi smo tada jeli, ručali smo.

SUDI­JA MEJ: Gospo­di­ne Mori­na, ne morate da ponavljate ono što 
ste rekli. Ako znate za bilo koju dru­gu kuću iz koje je pucano ili ste 
čuli za bilo koju dru­gu kuću iz koje je pucano, reci­te nam to, ako 
to ne znate, ako niste čuli za to, reci­te da niste. Da li je to tačno? 
Niste čuli ni za kakvu dru­gu kuću?

SVEDOK MORI­NA: Ne. Nisam čuo ni za kakvu dru­gu kuću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste znali ime bar nekog 
ko je pose­do­vao kuće u centru sela? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ima neko­li­ko kuća u centru sela.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pucnjava je dolazi­la samo iz 
kuće Beri­ša?

SUDI­JA MEJ: On je to rekao. Koli­ko on zna i koli­ko je čuo to je to. 
Izvo­li­te.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da u selu nije bilo 
člano­va UČK?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nije bilo. Čak i da jeste, oni bi 
rekli lju­di­ma da odu. Mi nismo imali vojni­ka UČK u našem selu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To znači da je ova gru­pa UČK 
došla u Lando­vi­cu iz nekog dru­gog sela. Iz kog je sela došla ta 
gru­pa u Lando­vi­cu?

SUDI­JA MEJ: Ne, on je rekao da oni nisu imali vojni­ka UČK u selu. 
To je nje­go­vo sve­do­če­nje. Ako vi to ospo­ravate, gospo­di­ne Milo­
še­vi­ću, vi može­te da izve­de­te sopstve­ne dokaze u vezi s tim, ali 
nema svrhe da raspravljate s njim i tome.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ja ga pitam da li zna odakle su oni došli 
u Lando­vi­cu i to je sasvim legi­timno pitanje, gospo­di­ne Mej.
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SUDI­JA MEJ: Nije, jer on je rekao da nije bilo vojni­ka. Ako vi želi­te 
da ukaže­te na pucnjavu vi to, naravno, može­te, ali on je rekao da 
nije bilo pri­pad­ni­ka UČK u selu. Pre­ma tome, nema svrhe da ga 
pitate odakle su oni došli jer ih nije bilo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Gospo­di­ne Mej, četi­ri vojni­ka koja dođu 
u selo u pro­davni­cu da kupe sok budu ubi­je­na pucnjavom iz kuća 
tog sela ne od fanto­ma nego od pri­pad­ni­ka UČK. Ja pitam odakle 
su došli ti pri­pad­ni­ci UČK?

SUDI­JA MEJ: Da, vi može­te to da kaže­te kao što ste rekli, imaće­
te pri­li­ku u dogled­no vre­me da izve­de­te dokaze u vezi s tim, ali 
nema svrhe da pitate ovog sve­do­ka odakle su došli kada on kaže 
da nije bilo nijed­nog pri­pad­ni­ka UČK. Osim ako nemate neko dru­
go pitanje u vezi s tim, ja pred­lažem da pre­đe­mo na dru­gu temu. 
Vi može­te da ga pitate, ako želi­te, izvo­li­te, nastavi­te.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste čuli, pošto kaže­te da 
ništa niste vide­li, da li ste čuli da su, kad su ubi­li tro­ji­cu vojni­ka, 
pri­šli i ispali­li rafal u jed­nog koji je još davao znake živo­ta? Da li 
ste čuli za taj događaj?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da vam iskre­no kažem ništa 
nisam čuo, a uve­če je moja poro­di­ca oti­šla iz kuće i oti­šla iz plani­
ne. Da sam bilo šta čuo, oti­šao bih sa dru­gi­ma. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste čuli da su, pošto su 
ubi­li te vojni­ke, pre­kri­li jed­nog albanskom zastavom? Da li ste čuli 
za taj događaj?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, iskre­no da vam kažem, ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko je dugo trajala borba 
izme­đu vojske i UČK dok vojska nije ušla u selo?

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude, uz puno pošto­vanje...
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SUDI­JA MEJ: To je potpu­no ista stvar, on je negi­rao da je UČK bila 
tamo. Vi može­te da mu kaže­te da nije u pravu kad to kaže, ali ne 
može­mo ići dalje u ispi­ti­vanju u vezi s tim.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Sve­dok je rekao da nije bilo 
teško granati­ranje, to je činje­ni­ca jed­na koju je rekao, a dru­ga 
činje­ni­ca koju ste rekli jeste da je trajalo od 11 sati do 15 sati. 
Znači, od 11 do 3 sata popod­ne. Da li to znači da je vojska gađa­
la objekte iz koje se na nju pucalo ili znači nešto dru­go? Puna 
četi­ri sata.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, vojska je gađala objek­
te iz koje se na nju pucalo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nije mi jasno. 

SUDI­JA KVON: Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, samo tre­nu­tak. Gospo­di­
ne Mori­na, upravo sam pro­či­tao vašu izjavu koju nam je dostavi­lo 
Tuži­laštvo. Da li ste vi rekli Tuži­laštvu da su vojni­ke ubi­li pri­pad­ni­ci 
UČK i kasni­je pro­me­ni­li svo­ju izjavu? Da li je to tačno?

SVEDOK MORI­NA: Ne, nikada nisam rekao da su tamo bili pri­pad­
ni­ci UČK. Ne mogu vam reći ko ih je ubio, jer nisam to video.

SUDI­JA KVON: Gospo­di­ne Rajne­feld, može­te li to pojasni­ti?

TUŽILAC RAJNEFELD: Da, kao šta sam naznačio u onom rezi­
meu, u nje­go­voj prvo­bitnoj izjavi posto­ji napo­me­na da su vojni­ci 
ubi­je­ni, odno­sno da su pri­pad­ni­ci UČK ubi­li te vojni­ke, a pri­li­kom 
razgo­vo­ra pre nje­go­vog sve­do­če­nja, on je rekao da to nije tačno, 
da je to gre­ška u nje­go­voj izjavi i zbog toga sam ja to odmah 
rekao pre nego šta je on počeo da sve­do­či, nisam to krio ni od 
pri­jate­lja Suda, ni od optu­že­nog, ni od Veća. Rekao sam da u toj 
prethod­noj izjavi on kaže da su pri­pad­ni­ci OVK ili UČK ubi­li tu tro­
ji­cu vojni­ka. I u toj istoj izjavi on kaže da u selu nije bilo pri­pad­ni­ka 
UČK ili OVK. Jedi­no šta ja mogu da zaklju­čim jeste da je došlo do 
gre­ške u izjavi, jer vrlo dosled­no on kasni­je u toj izjavi kaže da u 
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selu nije bilo pri­pad­ni­ka UČK, odno­sno OVK i da bih bio fer pre­ma 
svi­ma, ja sam jasno rekao pre nje­go­vog sve­do­če­nja da se to nalazi 
u nje­go­voj izjavi.

SUDI­JA KVON: To je pri­lično jasno. Hvala vam.

PRI­JATELJ SUDA KEJ: Da li ja mogu da pokre­nem jed­no pitanje, 
jer bi moglo pomo­ći sudi­ji Kvo­nu? U izjavi je reče­no da selo nije 
bilo uto­či­šte za pri­pad­ni­ke OVK. Ja samo želim da to bude jasno 
u slu­čaju da se Tuži­laštvo kasni­je na bilo koji način bude bavi­lo 
ovim pitanjem. 

(Pretresno veće se savetuje)

SUDI­JA MEJ: Da.

SUDI­JA ROBINSON: Gospo­di­ne Rajne­feld, mi pri­hvatamo obja­
šnje­nje koje ste vi dali i ono što su pri­jate­lji Suda rekli. Vi ćete imati 
pri­li­ku da dodatno ispi­tu­je­te sve­do­ka i sve­do­če­nje o dokazu je ono 
šta nam daje sve­dok pri­li­kom sve­do­če­nja. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Stvar je teži­ne Suda, a zbog toga i pra­
ved­no­sti. Možda bi Veću pomo­glo da ima celu izjavu sve­do­ka, 
jer pošto je tu reč o pro­ce­nji­vanju vred­no­sti koja će se pri­dati 
nje­go­vom sve­do­če­nju, mislim da bi dobro bilo da Veće ima celu 
izjavu.

SUDI­JA MEJ: Mislim da je normalno da to bude pri­kazano.

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala. U tom slu­čaju, ja imam ovde kopi­ju 
te izjave, to je K0209157, to je identi­fi­kaci­o­ni broj i mislim da pri­ja­
te­lji Suda imaju kopi­ju te izjave jer je ona prethod­no objavlje­na. 

pre­vodi­lac: Gospo­din Kej je rekao da se pri­pad­ni­ci OVK nisu kri­li 
u selu. 

sekre­tar: Dokazni pred­met Tuži­laštva P18, P19.
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TUŽILAC RAJNEFELD: Da li to sada postaje dokazni pred­met? 
Postaje. Da, hvala vam.

SUDI­JA MEJ: Izvo­li­te, gospo­di­ne Milo­še­vi­ću. Vi ste postavi­li pita­
nje u vezi sa granati­ranjem.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Odgo­vo­rio je sve­dok da je 
vojska gađala kuće iz kojih su na njih pucali, a ja imam sle­de­će 
pitanje. Da li ste rani­je ulazi­li kada u kuću, pre­ci­zi­raću koju, pre­ko 
poto­ka, 200 metara od pro­davni­ce, u kojoj je bio štab UČK? Pre­ko 
poto­ka 200 metara od pro­davni­ce?

SUDI­JA MEJ: Da li ste shvati­li pitanje? Ono što vam je izne­se­no 
jeste da je OVK imao štab u selu i da se taj štab nalazio 200 meta­
ra od pro­davni­ce i vama je postavlje­no pitanje da li se slaže­te, da 
li potvrđu­je­te da je tamo bio štab. Pa ćemo onda da ide­mo od 
toga dalje.

SVEDOK MORI­NA: Kakav štab, ne razu­mem.

SUDI­JA MEJ: Mislim da neće­mo napre­do­vati sa ovim pitanjem. 
Izvo­li­te.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pitao sam ga da li je ikada ulazio u tu 
kuću 200 metara od pro­davni­ce pre­ko poto­ka u kojoj je bio štab 
OVK, on mi nije dao odgo­vor na to pitanje.

SUDI­JA MEJ: Ne, on nije shvatio pitanje i on negi­ra da je tamo bio 
štab. Pre­ma tome, pre­đi­mo na dru­go pitanje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste čuli, da li ste čuli 
možda, ako niste vide­li, šta je vojska našla u toj kući? Karte, muni­
ci­ju i šta još? Da li ste čuli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nisam ništa čuo. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li se sećate, pošto ste ovo 
morali čuti svo­jim uši­ma, da li se sećate da je od 25. do kraja mar­
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ta šest puta NATO bombardo­vao pod­ručje na kome se nalazi vaše 
selo? Da li ste čuli to bombardo­vanje?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nije bilo NATO bombardo­vanja 
u našem selu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Niti se vide­lo iz sela niti se 
čulo iz sela?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nije bilo NATO bombardo­vanja 
u mom selu. Čuli smo na tele­vi­zi­ji da je NATO pogo­dio ško­lu u 
Lando­vi­cama, ali kada smo mi došli do ško­le ško­la nije uopšte bila 
pogo­đe­na. Dakle, to je bila pogre­šna informaci­ja.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I gde je onda bežalo stanovni­
štvo iz vašeg sela i okolnih sela?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Išli su u razli­či­ta sela pre nego 
što su oti­šli u Albani­ju. Pola sela je oti­šlo u pravcu Srbi­ce, a onda u 
Petro­vo (Petro­ve) i Pri­zren. U Pri­zre­nu su ostali mesec dana.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste bežali pre­ko pre­laza 
Vrbni­ca (Verni­ce)?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Ja ih nisam video u kom 
pravcu su išli, nisam ih ja pratio. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali vi ste pre­šli pre­ko pre­laza 
Vrbni­ca kad ste išli, to ste pome­nu­li, niste pome­nu­li pre­laz, ali ste 
rekli „od Žura smo išli”.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, da, jesam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Tu je veći­na izbe­gli­ca tim pro­
lazom izašla. Je li tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. To je tačno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A sada ne govo­rim o vašem 
selu nego govo­rim o tom bežanju izbe­gli­ca pre­ko pre­laza Vrbni­ca. 
Da li ste čuli da su pre­ko pre­laza išli i poje­di­ni pri­pad­ni­ci UČK?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Rekao sam vam, ništa ne znam 
o UČK. To su sve bili civi­li koji su oti­šli u plani­nu i išli tim putem. 
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Ja ne znam, nisam ih lično video, samo sam čuo da su lju­di išli 
tom maršru­tom. 

SUDI­JA MEJ: Sada je 11 sati, napravi­će­mo pau­zu na pola sata. 
Gospo­di­ne Mori­na, imajte na umu da ni sa kim ne razgo­varate o 
svom sve­do­če­nju tokom ove pau­ze. Ustani­te, molim.

(pau­za)

SUDI­JA MEJ: Izvo­li­te, gospo­di­ne Milo­še­vi­ću.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Na pitanje tuži­o­ca šta se 
dogo­di­lo sa stanovni­štvom, odgo­vo­ri­li ste: „Ništa posebno, oni su 
jed­no­stavno oti­šli.” Da li je tako? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Tuži­lac je insi­sti­rao da kaže­te 
koli­ko su posle početka granati­ranja seljaci poče­li da odlaze. Rekli 
ste da su oti­šli pre granati­ranja. Da li je tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli smo pre pet ili šest minu­ta 
pre nego što je poče­lo granati­ranje, ja i moja poro­di­ca.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Na pitanje kad su lju­di oti­šli, 
poče­li da odlaze i oti­šli odgo­vo­ri­li ste: „od 9.00 h do 10.00 h”, a 
pre­ma vašem navo­du granati­ranje je poče­lo u 11 sati.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako je onda 13 ubi­je­no u gra­
nati­ranju ako su oti­šli do 10 sati, a granati­ranje poče­lo u 11 sati?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Bili su kod kuće kao šta sam i 
ja bio sa mojom poro­di­com, Ismet Gaši (Ismet Gashi) i mi nismo 
ništa vide­li. Lju­di su bili u kućama. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste ceo život pro­ve­li u Lan­
do­vi­ci?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Bio sam u Lando­vi­ci od 26. do 
30. marta.
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali ste žive­li u Lando­vi­ci pre 
toga mno­go godi­na?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, da. Celog živo­ta sam živeo 
u Lando­vi­ci osim kada sam išao na slu­že­nje vojnog roka, a to je 
trajalo dve godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Upravo sam vas to i pitao. 
Dakle, pro­ve­li ste ceo život u Lando­vi­ci, a rekli ste danas ovde pre 
pod­ne da se ne sećate nijed­nog ime­na od 11 vaših sugrađana za 
koje tvrdi­te da su ubi­je­ni?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nekih se sećam, rekao sam. 
Odraslih se sećam, ali dece, dece se ne sećam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali niste nave­li nijed­nog osim 
Gaši­ja?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Mogu vam reći sle­de­će: Ismet 
Gaši, nje­go­va majka Fati­me, žena mog brati­ća je ubi­je­na Zanja 
(Zania), zatim kćer mog brati­ća i dete od nekih godi­nu i po, dve 
godi­ne staro.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da su pored njih ubi­
je­ni jedan Rom i jedan Albanac. Dakle, uklju­ču­ju­ći i tog Roma i 
tog Albanca...
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste vide­li ko ih je ubio?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pešadi­ja, pešadijske tru­pe su ih 
ubi­le, jer kad su spalji­vali kuće, onda su tako­đe spali­li i dva leša u 
kućama. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Jeste li vide­li ko je njih ubio?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nisam. Mi smo leše­ve vide­li 
sle­de­ćeg dana. Avdi Gaši (Avdi Gashi), nje­ga smo vide­li mrtvog u 
nje­go­voj sopstve­noj kući.

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

628

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Šta ste zaklju­či­li, od čega su 
pogi­nu­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Mislim da je to bilo zbog  
ubi­stva četi­ri vojni­ka. Poli­ci­ja i vojska je zato spali­la selo i ubi­la te 
lju­de. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali vi to niste vide­li kako su 
oni pogi­nu­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da ste oti­šli iz sela 
oko 4 sata?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisam sigu­ran šta misli­te, kakva 
„četi­ri sata”.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Četi­ri sata, na sat kad se gle­
da, 4 sata po pod­ne, shvatio sam da ste tada oti­šli iz sela. 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Oti­šli smo 30. marta oko  
4.00 h, da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Odmah ste zatim rekli da je 
vojska ostala u selu do 7 sati.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako onda znate da je  
ostala do 7 sati ako ste vi oti­šli u 4 sata, ko vam je rekao da su 
ostali do 7?

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude.

SUDI­JA MEJ: Da.

TUŽILAC RAJNEFELD: Mislim da, ako želi­mo da bude­mo pravični 
pre­ma sve­do­ku, valja reći da ja mislim da se prethod­no pitanje i 
ovo pitanje među­sobno poni­štavaju. Sve­dok govo­ri o 30. martu, 
a optu­že­ni ga sad pita o 26. martu. Želeo sam to samo razjasni­ti. 
Mislim da bi bilo pravično pre­ma sve­do­ku da se to objasni.
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SUDI­JA MEJ: Da, da. Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, izvo­li­te.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste rekli da u Lando­vi­ci nije 
bilo UČK, a sad vas pitam da li je neko od građana Lando­vi­ce bio 
član UČK?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne znam. Ne znam ni za jed­
nog da je bio pri­pad­nik OVK. Možda ih je bilo, ali ja ne znam, oni 
to meni nisu rekli.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako objašnjavate da je posle 
rata u Lando­vi­ci sru­šen spo­me­nik „Bore i Rami­za”. Da li je sru­
šen?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Jeste.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Jeste. A šta je napravlje­no na 
mestu tog spo­me­ni­ka „Bore i Rami­za”? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Mrtvi vojni­ci OVK.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Iz Lando­vi­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Jeste.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako je mogao da se pravi 
spo­me­nik mrtvim vojni­ci­ma OVK iz Lando­vi­ce, ako ih nije bilo iz 
Lando­vi­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: OVK, ne znam, mora da je to 
OVK napravi­la. Ne znam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Hvala. Rekli ste da je vojska 
27. granati­rala džami­ju?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Posle ste se ispravi­li, rekli ste 
da nije granati­rala nego da je pod­metnu­ta mina?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Minaret je pao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ako je bila mina pod­metnu­ta 
pod džami­ju, kako je mogao samo da pad­ne minaret?
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SUDI­JA MEJ: Može­te li odgo­vo­ri­ti na ovo pitanje ili ne. Ako ne 
može­te, reci­te to. 

SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, celi minaret je pao. Pao je 
na vrh džami­je i uni­štio i krov džami­je. Bio je to veo­ma debeo zid, 
debeo 40 santi­me­tara.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Rekli ste da vojska, 
kada se 27. marta vrati­la u selo nije niko­me nane­la šte­tu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja sam vas čuo. Upravo ste 
rekli kad se vrati­la nije niko­me nane­la šte­tu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, samo 26. i 27. marta. Ništa 
se nije dogo­di­lo dru­gih dana. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, onda smo rašči­sti­li bar 
te datu­me, da vojska kada se vrati­la nije niko­me nane­la šte­tu. Rekli 
ste da ste zate­kli u Srbi­ci 800 stanovni­ka iz Pirana i...
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko je bilo iz Lando­vi­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Tri. Ja, moj brat i moja supru­
ga.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Samo vas tro­je iz Lando­vi­ce?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Jeste.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I 800 iz Pirane?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A onda ste rekli da ste svi 
zajed­no oti­šli za Albani­ju i da su tu bila dva-tri auto­bu­sa?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Bilo je više od tri, nekih pet ili 
šest. Šest ili sedam, mislim. Ne mogu biti pre­ci­zan. A brat je oti­šao 
za Pri­zren da gle­da fami­li­ju, ja oti­šao za Albani­ju.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dva-tri auto­bu­sa ili šest ili 
sedam, kako su njih 800 s vama zajed­no stali čak u šest ili sedam 
auto­bu­sa? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ali nisu svi bili ukrcani na auto­
bu­se.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da su te auto­bu­se 
organi­zo­vali civi­li?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, po nare­đe­nji­ma vojske. Voj­
ska im je zapre­ti­la. Reče­no im je da nas moraju ote­rati ili će oni 
biti odgo­vorni i onda su nam oni došli i rekli da moramo napu­sti­ti 
Srbi­cu zato jer će se inače i nji­ma dogo­di­ti nešto ružno. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da ste posle toga vide­
li konvoj dug 25 kilo­me­tara?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Od Lando­vi­ce do grani­ce. 
Auto­mo­bi­li, trakto­ri, pri­ko­li­ce, mno­go lju­di, Albanaca.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste rekli da su ih evaku­i­sali, 
citi­ram vaše reči, evaku­i­sali da ne bi došlo do šte­te zbog bombar­
do­vanja, da ne bi stradali zbog bombardo­vanja? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne znam koja im je bila name­
ra, ali znam da su svi napu­sti­li selo. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali objašnje­nje koje ste dali 
da su evaku­i­sani da ne bi došlo do šte­te zbog bombardo­vanja, to 
je vaše objašnje­nje. Kako je to objašnje­nje mogu­će ako nije bilo 
bombardo­vanja?

SUDI­JA MEJ: To je komentar.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Da li ste videli uz izbe­
gli­ce koje ste gle­dali medi­cinske eki­pe koje pomažu ranje­ni­ci­ma 
od bombardo­vanja?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Neki su bili u Pri­zre­nu, neki su 
oti­šli u Albani­ju.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste vide­li medi­cinske eki­
pe koje pomažu izbe­gli­cama kada idu ti konvo­ji i uz konvo­je?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ništa nisam video.

SUDI­JA ROBINSON: Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, pre nego šta nastavi­
te, vi ste rani­je sve­do­ku rekli da objašnje­nje koje je on dao je bilo to 
da su oni bili evaku­i­sani kako ne bi bilo šte­te od bombardo­vanja. 
Dakle, pretpo­stavljam, da bi bili sigurni od bombardo­vanja. Kada 
je sve­dok to rekao? Da li je to bilo pri­li­kom glavnog ispi­ti­vanja?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pa valjda u toku glavnog ispi­ti­vanja, jer 
samo je glavno ispi­ti­vanje pro­šlo.

SUDI­JA ROBINSON: Hvala.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Kao danas pre pod­ne, ali je svakako, i to 
sigurno imate na traci, dao takvo objašnje­nje.

SUDI­JA ROBINSON: Hvala. Gospo­din Rajne­feld će možda žele­ti o 
tome kasni­je govo­ri­ti. Hvala. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vam je poznata aktiv­
nost „Dervi­škog reda” u Pri­zre­nu, Đako­vi­ci (Gjako­ve) i Orahovcu 
(Raho­vec)?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, ne znam ništa o tome. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nikad niste čuli za „Dervi­še” 
u Pri­zre­nu, Đako­vi­ci i Orahovcu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Mislim da je to prazna pri­ča. 
Ništa nisam video tako da ne mogu to pri­hvati­ti.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste čuli za formi­ranje 
mudžahe­dinskih gru­pa u vezi sa aktivno­sti­ma „Dervi­škog reda” u 
tom vašem kraju, u Pri­zre­nu, na pri­mer?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nisam. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kog dana su izbe­gličke kolo­ne 
kre­nu­le ka Vrbni­ci kod Žura?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nismo imali nači­na da dođe­mo 
do informaci­ja. Vide­li smo konvo­je kako pro­laze putem 26, 27, 
28. i 30. marta.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, počev od 26?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, od tre­ćeg dana bom­
bardo­vanja pa nadalje?

SUDI­JA ROBINSON: On to ne pri­hvata, on ne zna ništa o bombar­
dovanju. Zato nemojte postavljati takvo pitanje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da pre­po­znaje­te Voj­
sku Jugo­slavi­je jer ste i slu­ži­li vojsku?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Da, zato jer sam slu­žio vojni 
rok pre 40 godi­na. I moja četvo­ri­ca sino­va i oni su slu­ži­li vojsku u 
jugo­slo­venskoj vojsci.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li znate koli­ko ima naci­o­nal­
no­sti u Vojsci Jugo­slavi­je?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne znam, to se ne sećam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znate li da ima Mađara, Rumu­
na, Bugara, Slo­vaka? Da li znate za sve te naci­o­nalno­sti koje su 
tako­đe pri­pad­ni­ci vojske?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, zato jer je posto­jalo brat­
stvo i jedinstvo i nisu se razli­ko­vali po naci­o­nalno­sti.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, sada u Vojsci Jugo­sla­
vi­je, 1998. i 1999. godi­ne, da li znate da su sve te naci­o­nalno­sti 
koje sam ja, na pri­mer nabro­jao, Mađari, Rumu­ni, Bugari, Slo­vaci, 
Rusi­ni i tako dalje, tako­đe bili u Vojsci Jugo­slavi­je?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, bilo ih je. Kad je izbio rat u 
Hrvatskoj, moj četvrti sin je tada slu­žio vojni rok u Tito­gradu, ne 
sećam se, 1992. godi­ne, to je bilo 1993. godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ja govo­rim o 1998. 
i 1999. godi­ni. Jed­no­stavno, imate pred­stavu o tome da posto­je 
razne naci­o­nalno­sti u Vojsci Jugo­slavi­je.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, znam, ali nikad me to nije 
zani­malo. Ja sam tek poljo­pri­vred­nik.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pitam vas zato što me inte­re­
su­je zašto vi tu vojsku zove­te srpske snage?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Zato jer su ostali samo Srbi­ja i 
Crna Gora i Vojvo­di­na.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa u Srbi­ji živi 27 razli­či­tih 
etničkih gru­pa. 

SUDI­JA MEJ: Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, mislim da ste rekli šta ste žele­
li. Čuli smo. Ne morate odgo­vo­ri­ti na ovo pitanje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Hteo sam da ga pitam i ko mu je rekao 
da to zove srpske snage, ali pošto vi to ne dozvo­ljavate...

SUDI­JA MEJ: Gospo­di­ne, da li vam je neko rekao da te snage zove­
te srpske snage?

SVEDOK MORI­NA: Pa tako smo ih zvali, „srpska vojska”, svako ih 
je zvao srpska vojska. 

SUDI­JA MEJ: Hvala. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vino­gradi Lando­vi­ce pri­
padaju pred­u­ze­ću „Koso­vo vino” iz Male Kru­še (Krushe e Vogel)?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Pa da. Neki pri­padaju Kru­ši, a 
sada nemamo ništa, ništa nije ostalo od tih vino­grada. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Zašto ništa nije ostalo od tih 
vino­grada?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Zato što nije bilo niko­ga da radi 
u tim vino­gradi­ma. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste vide­li te vino­grade 
kada su bili bombardo­vani, te u Lando­vi­ci?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, video sam ih pošto sam se 
vratio iz Albani­je. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A šta misli­te, zašto su vino­gra­
di bili bombardo­vani?

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude.

SUDI­JA MEJ: Dozvo­li­te mu da odgo­vo­ri.

SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Vojska je tamo bila raspo­re­đe­na 
dve godi­ne i vero­vatno su misli­li da je vojska još uvek tamo i zbog 
toga su ih bombardo­vali.

SUDI­JA MEJ: Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, da li ćemo još dugo da ispi­
tu­je­mo ovog sve­do­ka?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja se nadam ne baš još dugo. 
Evo pro­ći ću, imam još jedan broj pitanja, ne mogu sad da vam 
kažem tačno evi­denci­ju jer nepo­sred­no iza sve­do­ka ga ja pitam. 
Da, i ja mislim da su bombardo­vali vino­grade zato šta su bombar­
do­vali vojsku u vino­gradi­ma, u tome se slaže­mo. Dakle, na region 
Pri­zre­na za vre­me rata su izvrše­na 342 vazdu­šna napada, znači pet 
dnevno, vi tvrdi­te da nikad niste nijedan vazdu­šni napad vide­li...

SUDI­JA MEJ: On je odgo­vo­rio na to pitanje. Rekao je da nije. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. A da li ste bili u Pri­zre­
nu posle bombardo­vanja Pri­zre­na?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne. Ja sam bio u Albani­ji.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je u bombardo­vanju Pri­
zre­na stradao neki vaš rođak ili neko koga vi poznaje­te ili neko iz 
Lando­vi­ce? Da li znate za to?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne. Ne, niko za koga bih ja 
znao.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da se vrati­mo na onaj dan od 
koga ste poče­li. Rekli ste da ste, pošto je vojska ušla u selo, vi sa 
vašom ženom oti­šli 500, 600 metara od kuće da vidi­te kako pale 
kuće. Da li je tako?

SUDI­JA MEJ: Time smo se već bavi­li i mislim da ne može­mo da 
vam dozvo­li­mo da se pono­vo na to vraćate. Da li ima nešto novo 
što biste hte­li da pitate ovog sve­do­ka?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pa ovo je tako­đe pitanje, gospo­di­ne 
Mej.

SUDI­JA MEJ: Mislim da smo se time iscrpno već bavi­li. Ako nema­
te ništa dru­go onda ćemo završi­ti sa ovim unakrsnim pitanjem. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li imate bilo kakvo sazna­
nje o tome koli­ko je lju­di ubi­je­no u Lando­vi­ci, Piri­ni, Srbi­ci, Suvoj 
Reci (Suhare­ke) od UČK za vre­me ovih dejstava? Da li ste išta o 
tome čuli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ništa nisam čuo jer nisam poli­
ti­čar i nije me inte­re­so­valo da pratim ta zani­manja. Ja sam bio 
zemljo­rad­nik.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, ali izme­đu ta 72 čove­
ka koje je ubio UČK bilo je 19 Albanaca i jedan Rom. Je l' vas ni to 
nije inte­re­so­valo?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, iskre­no da vam kažem ne 
znam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ne znate. Da li ste išli putem 
izme­đu Srbi­ce i Šti­mlja (Shti­me)?
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SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Šta bih ja radio u Šti­mlju? 
Nisam imao potre­be da idem tamo.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nikad niste išli putem izme­đu 
Srbi­ce i Šti­mlja?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Na koju Srbi­cu misli­te, na Kosov­
sku Srbi­cu ili Pri­zrensku Srbi­cu?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Upravo na tu Srbi­cu u kojoj 
ste vi bili. Izme­đu Srbi­ce i Šti­mlja da li znate na tom putu gde 
je Klečka (Klecke), gde je mesto Klečka na putu izme­đu Srbi­ce i 
Štimlja?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, ne znam.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Nikad niste čuli za Klečku?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nikada. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, niste čuli ni da je tamo 
napravljen masakr veli­kog bro­ja Srba od strane UČK, baš u Kleč­
ki?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, ne znam. Ne znam ni gde 
je ta Klečka. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li se sećate da je u selu 
Pirane, pošto Pirane pomi­nje­te stalno, to je selo o kome govo­ri­
te, decembra 1998. ubi­jen poli­cajac Albanac Imer Džafi­ći (Imer 
Xhafiqi), rad­nik SUP-a Pri­zre­na od strane UČK?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, poznavao sam ga. Ne znam 
ko je to uradio. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: On je bio poli­cajac. 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nije bio poli­cajac. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rad­nik SUP-a Pri­zren.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: On nije bio poli­cajac, on je 
radio u SUP-u. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, radio je u SUP-u. Da 
kaže­mo rad­nik SUP-a Pri­zren, Imer Džafi­ći 1998. godi­ne, decem­
bra, ubi­li ga UČK. Da li ste znali za to?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Znam da je on nestao, čuo sam 
za to kada sam se vratio iz Albani­je, ali ne znam gde je i ne želim 
da lažem ovde.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Da li se sećate kada je 
Nait Hasani (Nait Hasani) iz sela Rando­brava (Rando­brave) izvršio 
atentat na rekto­ra Pri­štinskog uni­verzi­te­ta pro­fe­so­ra Papo­vi­ća?

SUDI­JA MEJ: Udaljavamo se od sve­do­če­nja ovog sve­do­ka. Tre­ba 
da se vrati­mo na ono čime se bavio u glavnom sve­do­če­nju. Uko­
li­ko ima stvari o koji­ma vi želi­te da izve­de­te dokaze, vi to može­te 
uradi­ti u dogled­no vre­me. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Gospo­di­ne Mej, sve­dok tvrdi da nikada 
ništa nije čuo o aktivno­sti­ma i zlo­či­ni­ma UČK. Ja ga pitam o kon­
kretnim zlo­či­ni­ma koji su se dogo­di­li u seli­ma koje on pomi­nje i sa 
koji­ma bi morao biti upo­znat, pa i nje­gov odgo­vor da o tome ne 
zna ništa pred­stavlja odgo­vor. 

SUDI­JA MEJ: Ne može­te pogre­šno da tumači­te sve­do­če­nje. Sve­
do­če­nje o aktivno­sti­ma OVK se odno­si na 24. mart i on je rekao 
da OVK nije bio u selu u to vre­me. Vi može­te da mu postavljate 
pitanja, ali poku­šajte da to obavi­mo brzo. Da li je bilo dokaza o 
aktivno­sti­ma OVK pre toga, tako bih ga ja pitao. Gospo­di­ne Mori­
na, reci­te nam da li je bilo aktivno­sti OVK u vašem selu pre peri­o­da 
o kojem nam vi govo­ri­te, dakle, pre 24. marta?

SVEDOK MORI­NA: Ne, nije bilo, jer je vojska bila bli­zu sela, tako 
da OVK nije mogao doći. Vojska je bila raspo­re­đe­na na manje od 
100 metara od sela. Ja sam imao šesto­ri­cu sino­va i ni jedan od njih 
nije bio pri­pad­nik OVK. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li se sećate kada je UČK 
ubi­la tri Albanca i to Zei­na Turau­ši­ja (Zein Turaushi), Zefe­ra Zani­
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ri­ja (Zefer Zani­ri) i Šefćeta (Sefcet) šumara, kao i Srbi­na Blago­ja 
Jovano­vi­ća upravo u vašem sused­stvu, tako­đe 1998. godi­ne? Da li 
ste čuli za to kao što ste čuli za Ime­ra Džafi­ći­ja?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne. Ništa nisam čuo o tome, 
znao bih.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Pre­sko­či­ću ova pitanja 
koja se tiču nepo­sred­nih dejstava za koje je, po mom mišlje­nju, 
morao znati, ali ne želim da ih postavljam sad jer tvrdi da apso­lut­
no ne zna ništa o delo­vanji­ma. Da li se bar sećate napada na stani­
ce mili­ci­je i to četi­ri napada izme­đu 7. i 15. jula 1998. godi­ne, svi 
ručnim bacači­ma? Da li se toga sećate? U julu 1998. četi­ri napada 
na stani­ce mili­ci­je u seli­ma oko vas.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, ne sećam se.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li ste vide­li ili da li se seća­
te da je jula 1999. putem od Pri­zre­na do Bre­zo­vi­ce UČK sve srpske 
kuće obe­le­žio žutom bojom? To ste se tada vrati­li.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne sećam se.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A znate li šta je posle bilo s 
njima?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, ne znam, ništa ne znam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Oči­gled­no ne znate ništa od ono­ga što 
vas ja pitam. Ja moram da vam kažem, gospo­do, ja mislim da vi 
ovakve sve­do­ke dovo­di­te samo da biste me maltre­ti­rali.

SUDI­JA MEJ: To je komentar. Uko­li­ko nemate neku novu temu 
kojom želi­te da se bavi­te... Samo tre­nu­tak, samo tre­nu­tak. Vi ćete 
moći da izne­se­te svo­je komentare u ade­kvatnom tre­nutku, ali 
ovo nije taj tre­nu­tak. Moramo okončati ovo unakrsno ispi­ti­vanje. 
Sve­dok je rekao da ne zna ništa o tome. Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, 
vi ćete imati pri­li­ku da izvo­di­te svo­je dokaze pred ovim Većem u 
dogled­no vre­me. Nema svrhe da pitate ovog sve­do­ka o neče­mu 
o čemu on ništa ne zna. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Pre­ma vašim pro­pi­si­ma, gospo­di­ne 
Mej, dokaze za ono što se tvrdi i za šta mene ovde optu­žu­ju tre­
ba da izvo­di Tuži­laštvo, koli­ko ja razu­mem. Mada vidim da ovde 
tre­ba neko ko nije kriv da dokazu­je da nije kriv, a ne onaj ko tvrdi 
da je neko kriv da to dokaže. Ovo su lažni sve­do­ci, gospo­di­ne 
Mej, i slu­že da se vade kocki­ce iz mozai­ka rata u Jugo­slavi­ji tako 
da, molim, imam još samo jed­no pitanje. Ne date da ga dru­go 
pitam. 

SUDI­JA MEJ: Samo tre­nu­tak, gospo­di­ne Milo­še­vi­ću. Vi ste jasno 
rekli i moramo mi vama jasno da kaže­mo da ne dolazi u obzir 
da vi ili bilo koji dru­gi optu­že­ni mora da dokazu­je ovde svo­ju 
nevi­nost. Među­tim, dužnost ovog veća je da obezbe­di da suđe­
nje bude ekspe­di­tivno i da se vre­me ne tro­ši. Po našoj pro­ce­ni, 
vi ste detaljno ispi­ti­vali ovog sve­do­ka, postavljali ste mu mno­go 
pitanja, on je rekao više puta da ništa ne zna o tome. Nema svrhe 
da se sa tim nastavlja. Mi samo gubi­mo vre­me i zbog toga tre­ba 
da okončamo ovo unakrsno ispi­ti­vanje i mi bismo to uči­ni­li sa 
svakim dru­gim unakrsnim ispi­ti­vanjem ako pro­ce­ni­mo da se vre­
me uzalud tro­ši. Mi smo više puta rekli da ćete vi imati pri­li­ku da 
nama izve­de­te svo­je dokaze koji će biti pro­ti­vrečni ovo­me šta je 
ovaj sve­dok rekao. Ovim je zaklju­če­no vaše unakrsno ispi­ti­vanje. 
Gospo­di­ne Rajne­feld, da li vi imate pitanja? Gospo­di­ne Tapu­ško­
viću, izvo­li­te. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Neko­li­ko bih stvari, 
uko­li­ko mogu, da razjasnim; biću vrlo kratak. Kako sam ja razu­
meo, vi toga dana 26. marta ne znate ko je pucao u vojni­ke i vi 
niste vide­li 26. marta pre 10 sati nijed­nog vojni­ka u selu. Je li to 
tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne, nisam video nijed­nog voj­
ni­ka, nijed­nog vojni­ka UČK. Bilo je vojni­ka oko sela, ali ne znam 
kakva je bila nji­ho­va svrha.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ja vas pitam da li ste 
vide­li bilo kog vojni­ka Vojske Jugo­slavi­je toga dana pre 10 sati.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisam ništa video, ne. 
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PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Da li ste 24. i 25. mar­
ta u vašem selu uopšte vide­li ima li Vojske Jugo­slavi­je?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Dakle, da li sam u 
pravu ako mogu da kažem da se Vojska u vašem selu pojavi­la tek 
pošto je ono tro­je vojni­ka bilo ubi­je­no?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Tačno. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Hvala. Vi ste tako­đe 
izjavi­li da je 27. marta u 12.30 vojska došla i, kako ste kazali, ovo 
citi­ram vaše reči, „vojni­ci su brzo odne­li tela onih lju­di koji su stra­
dali”?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Vi ste nam tako­đe 
potanko opi­sali šta se dogo­di­lo 26. marta i ja vas na to ne bih vra­
ćao. Među­tim, 27. marta 1999. godi­ne u 8 sati vi, vaš brat, Ruždi 
Gaši (Ruzhdi Gashi), tako­đe meštanin, oti­šli ste da vidi­te tela lju­di 
koji su stradali?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Onda ste traži­li mlađi 
svet u selu „da nam pomognu da ih sahrani­mo, ali nikog nije bilo 
i morali smo da ih ostavi­mo gde su bila, pokri­li smo ih čaršavi­ma 
i ćebadi­ma”. Je li tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da. Upravo tako.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Tek sutradan je sti­gla 
Vojska Jugo­slavi­je?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: 27. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ali neko­li­ko sati  
kasnije.
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Kasni­je.
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PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Hvala. Vi ste 3. apri­la 
napu­sti­li selo sa ženom i bratom?

SUDI­JA MEJ: 30. marta.

SVEDOK MORI­NA: 30. marta.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Zašto je u ovom iskazu 
koji se nalazi pred vama rekao 3. apri­la?

SUDI­JA MEJ: Može­te mu to reći.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Vi ste rani­je rekli da ste 
selo napu­sti­li 3. apri­la. Da li je to tako?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Možda je to gre­ška. Bio je to 
30. mart.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Onda ste oti­šli u selo 
Srbi­ca. Da li znate koli­ko je selo Srbi­ca udalje­no od Nogavca 
(Nagafc) i Celi­ne (Celi­ne)?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Misli­te od Celi­ne do Nogavca?

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Ne, od Celi­ne i Nogav­
ca, to su sela jed­no pored dru­gog, do Srbi­ce gde ste vi oti­šli? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Nisu to sela bli­zu jed­no dru­gog. 
Izme­đu njih ima 10, 15 kilo­me­tara. Prvo je Pirane, zatim Mala Kru­
ša, Veli­ka Kru­ša (Krusha e Mad­he), zatim Nogavac i onda Celi­ne. 
To je pri­lično dale­ko.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: U noći 2. apri­la, čuli 
ste dve eksplo­zi­je ili niste?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, u Srbi­ci. 

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ – PITANJE: Čuli ste ih?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Da, čuo sam ih.

PRI­JATELJ SUDA TAPUŠKOVIĆ: Hvala.
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DODATNO ISPI­TI­VANJE: TUŽILAC RAJNEFELD

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Samo dva pitanja koja želim da 
pojasnim i to vrlo brzo. Prvo, u transkriptu na strani­ci 13, redo­vi 
20 do 25 pitanje gospo­di­na Milo­še­vi­ća za ovog sve­do­ka je bilo 
dakle „vojska je ciljala objekte iz kojih je pucano na njih”, je li to 
tačno? Sve­dok je na to dao odgo­vor i onda je došlo do rasprave 
izme­đu Veća i zastupni­ka i onda sle­de­će pitanje je bilo u stvari 
izjava optu­že­nog za koju je potrebno nekakvo pojašnje­nje. Dakle, 
moje pitanje je sle­de­će. Nai­me, gospo­din Milo­še­vić je pitao „voj­
ska je, dakle, gađala objekte iz kojih je pucano na njih, da li je to 
tačno”? Odgo­vor je bio „nije mi jasno”. Da li se sećate tog pitanja 
i može­te li nam dati odgo­vor na to? 
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Može­te li pono­vi­ti pitanje?

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Kada je bilo u toku unakrsno 
ispi­ti­vanje optu­že­nog, optu­že­ni vas je pitao „da li je vojska ciljala 
objekte iz kojih je pucano na njih, da li je to tačno?”. A vaš odgo­
vor, koji je ušao u zapi­snik, je bio „nije mi sasvim jasno”. Da li se 
sećate da vam je takvo pitanje postavlje­no i da ste vi dali takav 
odgo­vor?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Vojska je izazvala pro­ble­me. Oni 
su pucali u kuće.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: U redu, sećate li se da je onda 
došlo do rasprave izme­đu Veća i gospo­di­na Milo­še­vi­ća, rasprave u 
kojoj sam i ja uče­stvo­vao i onda je optu­že­ni rekao nešto u smi­slu 
„da je i sve­dok odgo­vo­rio, on je rekao da je vojska pucala u kuće 
iz kojih je na njih pucano”. Da li ste vi rekli, odno­sno da li ste hte­li 
da kaže­te da je vojska pucala u kuće iz kojih je na njih pucano? 
Suge­ri­sano je da ste vi to rekli. Da li ste vi to rekli?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Bilo je i dru­gih kuća, oni su 
tamo ubi­li nevi­ne lju­de.

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Dru­go pod­ručje koje želim da 
pojasni­mo jeste rezultat pitanja koje je postavio optu­že­ni. Nai­me, 
na to je sudi­ja Robinson hteo da pojasni i pitao je zašto su vama 
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lokalni Srbi rekli da napu­sti­te Srbi­cu. Dakle, pitanje je da li znate 
ko je izdao nare­đe­nje i zašto ste strpani u auto­bu­se da napu­sti­te 
Srbi­cu?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Vojska je došla. Ja ih nisam 
video. Ja sam bio u kući. Rekli su Srbi­ma „poku­pi­te izbe­gli­ce i 
izve­di­te ih iz Srbi­ce u nared­na 24 sata ili ćemo vas sve pobi­ti” i 
oni su se organi­zo­vali, sami seljani Srbi su se organi­zo­vali. Rekli su 
nam, nama Albanci­ma izbe­gli­cama „napu­sti­te selo inače će nama 
nane­ti šte­tu”, tako da su oni organi­zo­vali auto­bu­se, mi smo ušli u 
auto­bu­se i oti­šli za Albani­ju. Neki su oti­šli za Pri­zren, neki su tamo 
ostali, a ostali su pro­du­ži­li. 

TUŽILAC RAJNEFELD – PITANJE: Da li vam je ikada išta reče­no o 
bombardo­vanju u okvi­ru tog objašnje­nja zašto tre­ba da ide­te?
SVEDOK MORI­NA – ODGOVOR: Ne. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Hvala. Ja nemam više pitanja u dodatnom 
ispi­ti­vanju.

SUDI­JA MEJ: Gospo­di­ne Mori­na, ovim je završe­no vaše sve­do­če­
nje. Hvala vam što ste došli pred Među­narod­ni sud da sve­do­či­te. 
Može­te se povu­ći.

SVEDOK MORI­NA: Hvala vam lepo. 

SUDI­JA MEJ: Da.

TUŽILAC ROMANO: Tuži­laštvo pozi­va Agro­na Beri­šu (Agron Beris­
ha).

SUDI­JA KVON: Dok čekamo da sve­dok dođe, ja bih hteo da 
zamo­lim Tuži­laštvo u pogle­du sle­de­ćeg: reč je o nekim izjavama 
sve­do­ka. Kao što je sudi­ja Mej već rekao, mi smo jako zahvalni 
što ste se potru­di­li da nam unapred dostavi­te te izjave. Među­tim, 
s obzi­rom na slo­že­nost ovog pred­me­ta, ja bih hteo da zatražim 
od vas još nešto. Da li je mogu­će da dodate još jed­nu reče­ni­cu u 
kojoj bi pisalo na koje konkretne činje­ni­ce i tačke optu­žni­ce, odno­

ponedeljak, 25. februar 2002. \ svedok halil morina

Fond za humanitarno pravo

645

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



sno paragrafe u optu­žni­ci se odno­se ove izjave, posebno kad nam 
dostavljate izjave sve­do­ka o bazi zlo­či­na?
 
TUŽILAC ROMANO: Da li želi­te da to bude u rezi­meu?

SUDI­JA KVON: Da, u rezi­meu.
 
TUŽILAC ROMANO: Samo tre­nu­tak. Mi ćemo poku­šati to da ura­
di­mo. 

(Savet tužilaštva se savetuje)

TUŽILAC ROMANO: U redu. Mi ćemo poku­šati to da uradi­mo.

SUDI­JA KVON: Hvala lepo.

TUŽILAC ROMANO: Da li biste vi hte­li da imate celu izjavu?

SUDI­JA KVON: Ne, ne u rezi­meu. Samo reče­ni­ca „Ovaj sve­dok 
se odno­si na paragraf 78, tačka optu­žni­ce 4”, nešto slično tome. 
Hvala vam. 

TUŽILAC RAJNEFELD: Časni Sude, mi ćemo to uči­ni­ti, naravno sa 
onim saže­ci­ma koje tek tre­ba da pri­pre­mi­mo, sle­de­ći koje smo već 
pri­pre­mi­li to neće imati. Među­tim, ja to mogu usme­no Sudu reći 
pre nego šta sle­de­ći sve­dok dođe, ako vam to bude od pomo­ći. 
Mi to nismo, dakle, radi­li sa dosadašnjim saže­ci­ma, ali ću sigurno 
to poku­šati uči­ni­ti ubu­du­će.

SUDI­JA MEJ: Molim sve­do­ka da pro­či­ta sve­čanu izjavu. 

SVEDOK BERI­ŠA: Sve­čano izjavlju­jem da ću govo­ri­ti isti­nu, celu 
isti­nu i ništa osim isti­ne. 

SUDI­JA MEJ: Izvo­li­te sesti. 

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

646

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



GLAVNO ISPI­TI­VANJE: TUŽILAC ROMANO

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, kako je vaše 
puno ime i pre­zi­me?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Zovem se Agron Beri­ša. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Rođe­ni ste u Suvoj Reci 10. okto­
bra 1963. godi­ne?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Rođen sam 10. okto­bra 1963. 
u Suvoj Reci.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Ože­nje­ni ste i imate tro­je dece? 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Šta ste po naci­o­nalno­sti?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Albanac.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li pro­šli kroz neku vojnu 
obu­ku?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Odslu­žio sam vojni rok 1982. i 
1983. godi­ne u Vranju. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Diplo­mi­rali ste u Pri­šti­ni 1998. 
godi­ne na Medi­cinskom fakulte­tu. Od okto­bra 1997. do juna 
1998. godi­ne bili ste u Beo­gradu. Da li je to tačno?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: A od juna 1998. godi­ne radi­te 
kao gine­ko­log u Suvoj Reci. Da li je to tačno?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, gde se nalazi 
Suva Reka? 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Suva Reka je gradić od otpri­li­ke 
15.000 do 20.000 stanovni­ka u sre­di­ni južnog dela Koso­va, neda­
le­ko od Pri­zre­na. U oko­li­ni se nalazi otpri­li­ke pedesetak sela sa 
60.000 stanovni­ka u tom regi­o­nu. 
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Kakav je bio naci­o­nalni sastav 
Suve Reke pre marta 1999. godi­ne?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pre rata u Suvoj Reci žive­le su sle­
de­će naci­o­nalno­sti: otpri­li­ke 95% Albanci, ostatak su veći­nom bili 
Srbi i bilo je neko­li­ko Crno­go­raca i Roma.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, šta ste zate­kli 
u Suvoj Reci kad ste se vrati­li u junu 1998. godi­ne? Kakva je bila 
situ­aci­ja?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Diplo­mi­rao sam krajem juna 
1998. godi­ne i odmah se vratio u Suvu Reku. Situ­aci­ja u Suvoj Reci 
je bila pri­lično teška. Bilo je mno­go nape­to­sti. Na uli­cama Suve 
Reke bilo je malo lju­di, svi su se bojali. Veći­na pro­davni­ca nije bila 
otvo­re­na, odno­sno ako bi se otvo­ri­le, otvo­ri­le bi se tek na neko­li­ko 
sati uju­tro kada bi lju­di, i to uglavnom žene i deca izlazi­li iz kuća 
da obave kupo­vi­nu osnovnih namirni­ca. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Dozvo­li­te mi da vas pre­ki­nem. 
Kad kaže­te da je situ­aci­ja bila teška i nape­ta šta je tu situ­aci­ju, 
odno­sno nape­tost pro­u­zro­ko­valo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Mislim da je nape­tost došla kao 
rezultat straha koji su lju­di imali, straha pred poli­ci­jom i vojskom, 
srpskom poli­ci­jom i vojskom.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li se sećate da ste u to vre­me 
vide­li vojsku u gradu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Na koju vojsku misli­te?

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Bilo koju vojsku?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, video sam vojni­ke jugo­slo­ven­
ske vojske koji su hodali oko­lo sa auto­matskim puškama. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Može­te li nam reći u kakvim su 
uni­formama tada bili?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Vojni­ci koje sam ja video 
uglavnom su nosi­li vojne uni­forme. Među­tim, oni su, u zele­nim 
uni­formama, među­tim, oni su uglavnom bili u vozi­li­ma, nisu hoda­
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li. Obično bi se pro­ve­zli u auto­bu­si­ma, vojnim vozi­li­ma, kami­o­ni­
ma i dru­gim vrstama vozi­la.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Molim sud­skog poslu­ži­te­lja da 
sve­do­ku pokaže dokazni pred­met broj 18. Gospo­di­ne Beri­ša, 
molim vas da pogle­date te foto­grafi­je i da nam kaže­te da li na 
nji­ma vidi­te uni­forme slične uni­formama koje ste tada vide­li u 
vašem gradu? 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da li misli­te na poli­cijske uni­for­
me ili na vojne uni­forme?

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Ide­mo prvo sa vojnim uni­for­
mama.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Vojne uni­forme, ne poli­cijske uni­
forme? 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Prvo armijske uni­forme.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Mislim da to nije bilo pre­ve­de­no.

TUŽILAC ROMANO: Ja nisam ništa čula. Ja nemam pre­vo­di­o­ca.

SUDI­JA KVON: Armijske uni­forme, a ne poli­cijske uni­forme. Na 
prvoj sli­ci, jesu li to vojne uni­forme?

SVEDOK BERI­ŠA: Pa vojne uni­forme koje se vide na prvoj sli­ci. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Znači pod bro­jem 1. Molim sud­
skog poslu­ži­te­lja da stavi tu foto­grafi­ju na grafo­skop. Foto­grafi­ja 
broj 1. To je ta, to je foto­grafi­ja o kojoj je govo­rio sve­dok. Rekli 
ste, tako­đe, da ste vide­li i poli­cajce u to vre­me. Može­te li, molim 
vas, pogle­dati tu istu kolekci­ju foto­grafi­ja i reći da li su oni nosi­li 
uni­forme slične ovi­ma?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Može­te li pono­vi­ti pitanje, molim 
vas. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Pitanje je bilo sle­de­će. Rekli ste da 
ste vide­li vojsku i poli­ci­ju u to vre­me u vašem selu kada ste se vra­
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ti­li 1998. godi­ne i onda ste identi­fi­ko­vali foto­grafi­je gde je vojska. 
Sada vas molim da, uko­li­ko može­te, identi­fi­kujete uni­forme koje 
ste u to vre­me vide­li na poli­cajci­ma. 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, nema ih. U stvari, mislim da 
je to foto­grafi­ja broj 6. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Hvala. Molim sud­skog poslu­ži­te­lja 
da to stavi na grafo­skop broj 6. Tre­baće mi to još i kasni­je. A sada 
molim da se sve­do­ku pokaže dokazni pred­met 17, rekli ste da ste 
vojsku vide­li u vozi­li­ma, tenko­vi­ma i vozi­li­ma. Molim vas da sada 
pogle­date ovu kolekci­ju foto­grafi­ja i da nam kaže­te da li pre­po­zna­
je­te neka od vozi­la koja ste tada vide­li i uko­li­ko znate ime može­te 
li ih, molim vas, ime­no­vati?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, video sam vojna vozi­la na 
foto­grafi­ji broj 2, zatim broj 3.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li znate ime­na tih vozi­la?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Zatim broj 7, možda. Broj 3 je, 
to je oklopno transportno vozi­lo nao­ru­žano i to ne sa točkovima 
nego, ne znam kako vi to tačno zove­te, nešto poput lanca.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Kaži­te nam to uko­li­ko znate ime­na 
iz vašeg rani­jeg vojnog isku­stva. Ako ne znate, to nije pro­blem. 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa ne znam tačno. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Vrati­mo se na vaše sve­do­če­nje. 
Dakle, može­te li, molim vas, pono­vi­ti šta je uzro­ko­valo tu situ­a­
ci­ju straha i tero­ra u vašem selu kad ste se vrati­li u junu 1998. 
godine?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Mislim da je razlog zbog koje­ga 
se tada stanovni­štvo bojalo bilo poli­cijsko nasi­lje vrše­no nad alban­
skim stanovni­štvom od strane poli­ci­je, srpske poli­ci­je.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Može­te li Sudu dati neke pri­me­re 
tog nasi­lja?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, mogu vam dati neko­li­ko pri­
me­ra. To nasi­lje je bilo zai­sta veo­ma bru­talno. Onaj dan kada sam 
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se vratio iz Beo­grada, kada sam tamo diplo­mi­rao, dan posle toga 
bili smo zlo­stavljani hodaju­ći niz uli­cu. Vraćali smo se auto­bu­som 
iz Šti­mlja, nekih 30 kilo­me­tara od Suve Reke i pre nego šta smo iza­
šli iz Suve Reke zau­stavlje­ni smo, nekih sedam, osam poli­cajaca je 
zau­stavi­lo naš auto­bus, svi smo morali izaći iz auto­bu­sa i svi su...

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Osim tog pre­mlaći­vanja koje se 
dogo­di­lo vama, jeste li vi vide­li da se i neko dru­gi zlo­stavlja?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, da, sve nas, sve su nas pre­
tu­kli. Tamo su bila dva mladi­ća koja su se vraćala iz razli­či­tih pod­
ručja, Srbi, ja ne znam tačno odakle su došli ali, dakle, tamo su 
obavljali neke svo­je pri­vatne poslo­ve, to su bili mladi­ći i nije bilo 
zai­sta nikakvog razlo­ga uopšte da nas tuku. Pro­ve­ri­li su nas i nisu 
ništa pro­našli. Mi smo bili civi­li, putni­ci. Među­tim, ipak su nas sve 
pre­tukli.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: A u vašem gradu, da li se sećate 
inci­denta koji se dogo­dio u vašem gradu da su poli­ci­ja ili vojni­ci 
zlo­stavljali stanovni­štvo u to vre­me?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Bio je pro­blem tada uopšte 
izaći na uli­cu bilo u auto­mo­bi­lu bilo peške. Sin mog ujaka Fato­ni 
(Fato­ni) je imao auto­mo­bil, dobar auto­mo­bil, „BMW”, poli­ci­ja ga 
je zau­stavi­la u centru Suve Reke i rekli su mu: „Ti ne tre­ba da voziš 
ovakvu vrstu auto­mo­bi­la, to bismo mi tre­bali vozi­ti.” Među­tim, 
auto­mo­bil je bio u redu, sve je bilo u redu s njim, pro­šao je kroz 
cari­nu, bio je u dobrom stanju, a mladić je imao sve potrebne 
doku­mente, vozačku dozvo­lu, regi­straci­ju, ali ipak su ga odve­li u 
poli­cijsku stani­cu. Auto­mo­bil su mu odu­ze­li na neko­li­ko dana. Pre­
tu­kli su ga i poslali kući. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, da li je u to 
vre­me bilo OVK u vašem gradu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ja nisam video niti jed­nog pri­pad­
ni­ka OVK u Suvoj Reci ili u oko­li­ni. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li ste vi ili vaša poro­di­ca bili 
pove­zani sa OVK?
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SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Može­te li nam opi­sati atmosfe­ru 
koja je vladala među vašim komši­jama? Da li su se oni ose­ćali sigur­
ni da izlaze u bilo koje vre­me?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Rekao bih da ne, ne uopšte. Lju­di 
su retko odlazi­li u grad. Ja sam išao svakog dana, ali uju­tro i imao 
sam pro­ble­ma i uvek sam razmi­šljao kako ću doći na posao. A kad 
sam bio na poslu, stalno sam se pitao kako ću se vrati­ti kući. Stvar­
no je posto­jalo mno­go nape­to­sti.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li se sećate da ste vide­li ili čuli 
neku pucnjavu u to vre­me?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, bilo je pucnjave. To je bilo 
retko kada bih ja išao u grad u Suvu Reku, ali s vre­me­na na vre­me 
bilo je pucnjave. Kod moje kuće, moja kuća je bli­zu, tada bila bli­zu 
poli­cijske stani­ce, ja sam tamo čuo pucnjavu i mislim da je ta puc­
njava došla iz poli­cijske stani­ce. Pucali su dva puta pre­ma mojoj 
kući i kući Ahme­ta Beri­še. To se dogo­di­lo u dva navrata uveče.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je neko od vaših suse­da 
pogo­đen u toj pucnjavi?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, ne tada. Ali kao šta mi je 
rekao jedan od mojih suse­da, jedan od metaka pro­šao je jako bli­zu 
nje­ga i na pro­zo­ri­ma je bilo rupa od metaka, a dru­gi metak pogo­
dio je zid. Mogli ste vide­ti putanju metka i na teme­lju te putanje 
moglo se vide­ti da je metak došao iz poli­cijske stani­ce. Sigu­ran 
sam da je jedan od poli­cajaca samo poku­šavao šta može uči­ni­ti, 
koli­ko dale­ko može pucati.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li vi vide­li ko je to pucao?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. Nisam. To je bilo u kasno 
posle pod­ne.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li se sećate da li je bilo lju­di 
koji su bili pogo­đe­ni dok su se nalazi­li u svo­jim kućama?
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SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Oni nisu pucali na lju­de, već 
sam rekao. Samo sam čuo pucnjavu i to pucnjavu usme­re­nu pre­
ma kućama mojih suse­da, ali niko nije tada pogi­nuo niti je ranjen. 
Pucnjava na svu sre­ću nije bila usme­re­na pre­ma lju­di­ma. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, da li se sećate 
da li ste tada u to vre­me čuli bilo kakav govor ili pro­pagandu usme­
re­nu pro­tiv kosovskih Albanaca? Dakle, pre marta 1999. godi­ne.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Sećam se, ne znam tačno da 
li sam to pro­či­tao ili čuo na tele­vi­zi­ji.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Kad je to bilo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Čuo sam Voji­slava Šeše­lja, pred­
sed­ni­ka Srpske radi­kalne stranke kako kaže: „Iste­raće­mo sve Alban­
ce pre­ko Pro­kle­ti­ja.” Za vašu informaci­ju, časni Sude, Albani­ja se 
nalazi iza Pro­kle­ti­ja. Onda sam čuo da se govo­ri­lo o nekom kori­
do­ru kojim bi Albanci tre­bali pro­ći i to putem kojim bi tre­bali biti 
pro­te­rani. To je rekao tadašnji pred­sed­nik Make­do­ni­je Gli­gorov.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je to bilo na tele­vi­zi­ji? Da li 
se sećate gde je to bilo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne mogu biti pre­ci­zan gde sam 
to čuo ili pro­či­tao, nisam sigu­ran. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, nakon Holbru­
ko­vog (Holbro­o­ke) spo­razu­ma, da li je KVM došla u Suvu Reku?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, nakon spo­razu­ma. Nakon spo­
razu­ma izme­đu Holbru­ka i jugo­slo­venskih pre­go­varača, Veri­fi­kaci­o­
na misi­ja došla je i u Suvu Reku. Oni su se sme­sti­li u kući mog kom­
ši­je. Nji­ho­vo oso­blje je bilo tamo. To je bio, ja mislim, nji­hov štab 
za pod­ručje Suve Reke. Nje­go­vo ime bilo je Nedžad (Nexhat).

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: U redu, doći ćemo na to. Zasada 
bih samo žele­la da Sudu kaže­te da li se situ­aci­ja popravi­la pošto je 
KVM došao u vaš grad?
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SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa mogu reći da se nakon nji­ho­
vog dolaska situ­aci­ja radi­kalno pro­me­ni­la. Stvari su postale mirni­
je, opu­šte­ni­je, lju­di su poče­li izlazi­ti slo­bod­ni­je iz svo­jih kuća i uli­ce 
su se poče­le vraćati u normalu. Veći­na rad­nji se otvo­ri­la i uopšte­no 
govo­re­ći život se nastavio na jedan opu­šte­ni­ji način.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Šta se dogo­di­lo nakon povlače­nja 
KVM-a?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Koli­ko se ja sećam, oni su ostali 
nekih šest ili sedam mese­ci, KVM, i onda su se izne­nada povu­kli 
nekih nede­lju dana pre nego šta su poče­li vazdu­šni udari NATO-a 
pro­tiv Jugo­slavi­je. Nakon nji­ho­vog povlače­nja, situ­aci­ja je pono­vo 
postala teška i to gora nego šta je bila pre nego šta su oni došli u 
leto 1998. godi­ne.
 
TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je vojna pri­sutnost tada 
pove­ćana?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Te nede­lje video sam srpsku voj­
sku i poli­ci­ju kako patro­li­raju glavnim uli­cama. Nisam znao kud su 
išli ili šta su radi­li tamo.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: To su, znači, bile iste snage, i da li 
su oni nosi­li onda iste uni­forme koje ste rani­je opi­sali ili razli­či­te?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Iste uni­forme. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li bili u Suvoj Reci 24. marta 
1999. godi­ne, kad je poče­lo bombardovanje NATO-pakta?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Sećam se vazdu­šnih udara 
NATO-a, da su ti vazdu­šni udari poče­li 24. marta 1999. godi­ne i 
to zbog teške situ­aci­je koja je tada vladala, dva dana pre tih napa­
da nisam išao na posao. Napadi su poče­li negde oko 20 sati toga 
dana. I mi, odno­sno stanovni­štvo uopšte­no govo­re­ći, bili smo veo­
ma uzbu­đe­ni. Oče­ki­vali smo da će se nešto važno dogo­di­ti.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Kad kaže­te da ste bili uzbu­đe­ni, 
zašto to kaže­te?
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SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Zato jer, kao šta sam rekao, čuo 
sam iz Šeše­ljo­vih usta da je bio pri­pre­mljen plan, smi­šljen plan 
za nas i bojali smo se za naše živo­te jer bili smo civi­li zatvo­re­ni u 
našim kućama. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Rekli ste da niste išli na posao 
dva dana rani­je. Jeste li se tada bojali, da li ste zbog toga ostali 
kod kuće?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, bojao sam se. I nisam mogao, 
već tri dana pre tog datu­ma kada bih se vraćao sa posla poli­ci­ja 
me je zau­stavi­la četi­ri puta i sa mnom su veo­ma gru­bo postu­pa­
li. Pre­traži­li su me, bilo je dobro da znam srpski, inače bi to bio 
pro­blem ako ne govo­ri­te srpski, bio je pro­blem komu­ni­ci­rati sa 
nji­ma. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, vrati­mo se 
natrag na dan kad je poče­lo bombardovanje NATO-a. Rekli ste da 
ste bili kod kuće. Da li se sećate da li je Suva Reka tada bila bom­
bardo­vana?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Bio sam u Suvoj Reci do 27. mar­
ta 1999. godi­ne i to do šest sati posle pod­ne. Do tog momenta 
nisam čuo niti jed­nu bombu iz NATO-ovih avi­o­na.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Vrati­mo se natrag na ono što ste 
rekli da ste bili uzbu­đe­ni. Može­te li nam objasni­ti šta ste tačno ose­
ćali, jeste li se bojali, jeste li bili sretni, rado­sni, može­te li biti malo 
konkretni­ji kad kaže­te uzbu­đe­ni?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa imao sam isto­vre­me­no i ose­ćaj 
rado­sti i ose­ćaj straha. Bili smo sretni jer smo se nadali da će nam 
bombe NATO-a done­ti slo­bo­du tako da i naši lju­di mogu slo­bod­
no disati. Mi smo vide­li da je slo­bo­da Albanaca na Koso­vu veo­ma 
bli­zu, ali isto­vre­me­no smo se bojali, bojali smo se da će srpska 
poli­ci­ja i vojska izvrši­ti odmazdu i da će se osve­ti­ti nad nevi­nim 
civi­li­ma u nji­ho­vim kućama. Nažalost, sle­de­ćeg dana vide­li smo da 
se ovo dru­go ostvari­lo, dakle, naš strah. 

TUŽILAC ROMANO: Časni Sude...
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SUDI­JA MEJ: Ovo je pogod­no vre­me da napravi­mo pau­zu. Gospo­
di­ne Beri­ša, sada ide­mo na pau­zu za ručak. Molim vas da imate na 
umu da tokom te pau­ze i eventu­alnih dru­gih pau­za u vašem sve­
do­če­nju ne govo­ri­te, ne razgo­varate ni sa kim o vašem sve­do­če­nju 
sve dok ono ne bude pri­ve­de­no kraju. To se odno­si i na pri­pad­ni­ke 
tima Tuži­laštva. Molim ustani­te.

(pau­za)

SUDI­JA MEJ: Izvo­li­te, gospo­đi­ce Romano.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, pre pau­ze zavr­
ši­li ste vaše sve­do­če­nje rekavši da ste sle­de­ćeg dana vide­li da su 
se straho­vi obi­sti­ni­li. Sada ću vam zato postavljati pitanja o tome 
šta se dogo­di­lo 25. marta odmah nakon početka bombardovanja 
NATO-a. Znači, toga ste dana bili kod kuće?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Molim vašeg sud­skog poslu­ži­te­
lja da sve­do­ku pokaže foto­grafi­ju označe­nu bro­jem K399, to je 
foto­grafi­ja broj 2. Molim sud­skog poslu­ži­te­lja da foto­grafi­ju stavi 
na grafo­skop, a ja ću sve­do­ka zamo­li­ti da pogle­da foto­grafi­ju i da 
Sudu kaže da li na njoj može vide­ti svo­ju kuću?

sekre­tar: Izvi­njavam se, ovaj će doku­ment nosi­ti oznaku dokazni 
pred­met Tuži­laštva broj 20.

TUŽILAC ROMANO: Hvala.

SVEDOK BERI­ŠA: To je deo pod­ručja u kojem sam ja živeo do 24. 
marta 1999. godi­ne. Ovo tu je moja kuća, ovo ovde.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, ako imate 
tamo pri ruci crve­ni flo­master, molim vas da na foto­grafi­ji označi­te 
mesto gde se nalazi vaša kuća.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, u redu.
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Ne može­te ovo vide­ti, onda 
molim vas nemojte kori­sti­ti crve­nu nego crnu olovku. Gospo­di­ne 
Beri­ša, vi ste uju­tru toga dana bili u svo­joj kući. Šta ste čuli, odno­
sno vide­li toga dana? 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Toga dana uju­tro, rano uju­tro me 
majka pro­bu­di­la u pet sati. Bila je veo­ma uplaše­na. Vide­la je veli­
ku gru­pu poli­cajaca kako idu od poli­cijske stani­ce do sela Reštani 
(Restani) u našoj opšti­ni.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Molim vas, gospo­di­ne Beri­ša, da 
pono­vo na foto­grafi­ji pokaže­te gde su bili ti poli­cajci.

SUDI­JA MEJ: Opro­sti­te, jeste li vi vide­li poli­cajce ili je to bila vaša 
majka?

SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Bila je to moja majka, ona je vide­
la poli­cajce i to rani­je, ja sam tada još spavao. Ona je meni došla 
uplaše­na, pro­bu­di­la me, a zatim sam ja video situ­aci­ju sa pro­zo­ra, 
video sam sopstve­nim oči­ma veli­ki broj poli­cajaca, nekih 70 poli­ca­
jaca koji su išli ovim putem i to odavde u ovom sme­ru. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, može­te li nam 
reći jeste li tada vide­li kako su oni bili obu­če­ni?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, sećam se. Toga dana vojni­ci, 
u stvari poli­ci­ja, radi se o poli­ci­ji, ne o vojni­ci­ma, rekao sam voj­
ni­ci, izvi­njavam se. Dakle, bili su obu­če­ni u poli­cijske uni­forme, 
maskirne uni­forme. Svaki je na levoj strani imao belu traku, na 
levoj ruci. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Molim da se sve­do­ku pokaže 
dokazni pred­met 18. Molim vas da pogle­date ove foto­grafi­je i da 
nam kaže­te može­te li identi­fi­ko­vati uni­formu koju ste tada vide­li.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Poli­cajci su bili obu­če­ni u uni­for­
mu koju vidi­mo na foto­grafi­ji broj 6. 

TUŽILAC ROMANO: Za potre­be zapi­sni­ka molim da se konstatu­je 
da je sve­dok pokazao broj 6. 
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SVEDOK BERI­ŠA: Neko­li­ko njih imalo je i šle­mo­ve na glavi, veći­na 
je imala kape.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: A šlem je isti ovaj koji se vidi na 
sli­ci na bro­ju 6?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, ne. Bili su to šle­mo­vi od plat­
na, ne od metala. Ostali su nosi­li poli­cijske kape.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li vide­li da li su bili nao­ru­
žani?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Svaki od njih nosio je auto­
matsku pušku. 

TUŽILAC ROMANO: Samo tre­nu­tak. Žele­la bih da se sve­do­ku 
tako­đe pokaže i dokazni pred­met K2767. To je papir na kojem 
sto­ji neko­li­ko foto­grafi­ja razli­či­tih vrsta oružja.

SUDI­JA MEJ: To ćete, nadam se, usko­ro kad dođe vre­me za to i 
dokazati.

TUŽILAC ROMANO: Da, na isti način kao šta smo napravi­li i sa 
oružjem.

SUDI­JA MEJ: Molim višeg pravnog savetni­ka Veća da dođe.

sekre­tar: Ovo će biti dokazni pred­met Tuži­laštva broj 21. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Hvala. Gospo­di­ne Beri­ša, malo­čas 
ste spo­mi­njali oružje i to auto­matsku pušku. Može­te li u ovoj kolek­
ci­ji foto­grafi­ja vide­ti sličnu pušku?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. To vidim na foto­grafi­ji broj 1. 

SUDI­JA MEJ: Ovde imamo dve foto­grafi­je s bro­jem 1.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Mora da je to naša gre­ška. Može­
mo li dobi­ti novi broj? 

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

658

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ja govo­rim o bro­ju 1 koji se nalazi 
na ovoj foto­grafi­ji koja je sada na ekranu.

TUŽILAC ROMANO: Možda bismo ovo tre­bali razjasni­ti. Možda 
bismo ovo tre­bali označi­ti kao broj 1 na listu broj 1, a onda imamo 
još i list broj 2, ili će možda biti pre­vi­še zbu­nju­ju­će.

SUDI­JA MEJ: A i B.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: U redu. Onda će ovo biti foto­gra­
fi­ja A1. 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, to je to. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: U redu, ide­mo sada dalje sa sve­
do­če­njem. Rekli ste da ste vide­li te poli­cajce. Može­te li sada, za 
potre­be zapi­sni­ka, reći gde je bio taj put?

SUDI­JA MEJ: Ali on je to već pokazao.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Žele­la bih dobi­ti opis, žele­la bih 
čuti da li on zna ime uli­ce ili tako nešto kako bi to što potpu­ni­je 
ušlo u zapi­snik. U čemu je pro­blem? Mislim da foto­grafi­ja nije na 
grafo­sko­pu.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Poli­cajci su se toga jutra kre­tali 
odavde u ovom sme­ru koji sam sada pokazao pali­com. Dakle, 
odavde pre­ma ovamo.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: I šta su uči­ni­li posle toga?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Išli su, po sve­mu sude­ći, spremni 
za akci­ju. Jed­na manja gru­pa, njih četi­ri ili pet, okre­nu­la se, vrati­la 
i oti­šla u kuću mojih brati­ća, u kuću Fato­na Beri­še (Faton Berisha) 
i Nedžada Beri­še (Nexhad Berisha).

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Pokaži­te, molim vas, na toj istoj 
foto­grafi­ji gde su kuće Fato­na i Nedžada Beri­še.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Nji­ho­va kuća je ovde. To je ova 
veli­ka kuća, tri sprata sa dva ulaza. Jedan ulaz pre­ko puta moje 
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kuće, tamo je živeo Faton, a na desnoj strani je živeo Nedžad sa 
svo­jom poro­di­com.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, molim vas da 
opet crnom olovkom označi­te i ovu kuću o kojoj govo­ri­te.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ovo je bila nji­ho­va kuća.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, koli­ko ste vi 
bili udalje­ni od te kuće, vaš pro­zor, koli­ko je taj pro­zor bio dale­ko 
od te kuće?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa najvi­še deset metara.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: I šta ste vide­li sa svog pro­zo­ra?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Video sam gru­pu poli­cajaca koji 
su oti­šli pre­ma glavnom ulazu u Nedžado­vu kuću. Neki poli­cajci 
oti­šli su pre­ma ulazu u Fato­nov deo kuće. Video sam kako četvo­ri­
ca poli­cajaca idu u jed­nom, a četvo­ri­ca u dru­gom sme­ru.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Može­te li identi­fi­ko­vati neke od 
poli­cajaca?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, nijed­nog nisam poznavao.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: I šta su uči­ni­li pošto su došli do 
kuće?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Poku­cali su na vrata i ušli u kuću, 
u hod­nik.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Kome pri­pada ta kuća, taj deo 
kuće?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: To je bila, kao što sam rekao, 
kuća sa dva ulaza gde su žive­le dve poro­di­ce. U jed­nom delu je 
bio Faton Beri­ša sa svo­jom poro­di­com, a u dru­gom Nedžad Beri­ša 
i nje­go­va poro­di­ca.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: I na koja su vrata oni ušli?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa pre­ma ono­me šta sam ja 
video, oni su ušli u Fato­no­vu kuću. Video sam dru­gu gru­pu kako 
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ide pre­ma Nedžado­vom ulazu, ali s mog pro­zo­ra nisam mogao 
vide­ti taj deo. Nisam video kad su poku­cali i ušli tamo, zato jer se 
s mesta na kojem se nalazi moj pro­zor ne može vide­ti.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: I šta ste vide­li, šta se zatim dogo­
di­lo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Video sam da poli­cajci tamo nisu 
mno­go ostali, možda deset minu­ta, posle toga su oti­šli, oti­šli su 
iz kuće.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li znate šta su oni radi­li u kući?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa ne mogu reći šta su radi­li unu­
tra zato jer to nisam mogao vide­ti. No, iz onog šta sam kasni­je 
čuo u tele­fonskom razgo­vo­ru sa Šure­tom (Shu­re­ta), Nedžado­vom 
su­prugom, dogo­di­lo se sle­de­će. Poli­cajci su pre­tu­kli Nedžada i od 
Šu­rete uze­li otpri­li­ke 3.000 maraka kako bi spasi­li nje­nog muža 
od smrti.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jesu li nešto odne­li iz kuće, mislim 
na poli­cajce?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Video sam poli­cajce kako nose 
jedan mali tele­vi­zor.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Znači, to ste mogli vide­ti sa vašeg 
pro­zo­ra?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, to je sve šta sam tada video.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li znate da li su oni odne­li još 
nešto dru­go iz kuće?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Nakon otpri­li­ke 20 minu­ta pred 
nji­ho­vom kućom zau­stavio se beli auto­mo­bil „niva” i mogao sam 
vide­ti kako se iz Nedžado­ve kuće izno­se razni pred­me­ti iz kućan­
stva, papi­ri, doku­menti. To je ono šta su među­narod­ni pro­matrači 
ostavi­li za sobom kad su oti­šli sa Koso­va.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, jeste li tada 
mogli vide­ti šta se dešavalo u dru­gim delo­vi­ma grada, odno­sno 
u bli­zi­ni?
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SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Za otpri­li­ke deset minu­ta čuo sam 
pucnjavu iz auto­matskog oružja kako dolazi iz pred­građa Suve 
Reke i tada sam video vatru i dim kako se diže iz kuća.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, da li znate ko 
je bio odgo­vo­ran za tu pljačku i pucnjavu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Sigu­ran sam da se radi­lo o srp­
skoj poli­ci­ji, oni su to uči­ni­li. Toga dana, kasni­je posle pod­ne, ta 
nji­ho­va akci­ja trajala je sve do četi­ri sata posle pod­ne toga dana. 
Toga dana u tom delu sela ubi­je­no je oko 40 lju­di, a mno­ge su 
kuće spalje­ne.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Moram vas zau­stavi­ti jer ćemo 
kasni­je doći na to. To je, znači, bilo 25. marta, a 26. marta, može­te 
li Sudu reći gde ste bili 26. marta? Da li ste još uvek bili u kući?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Bio sam u kući zajed­no s mojom 
poro­di­com. Nai­me, bilo je nemo­gu­će napu­sti­ti kuću.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li toga dana čuli ili vide­li 
bilo šta?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa, sve negde do podne­va nisam 
ništa ni video ni čuo, ništa važno što bi tre­balo spo­me­nu­ti ovde, 
a u 12 sati u pod­ne odjed­nom su gru­pe od 30 do 40 poli­cajaca 
opko­li­le kuću Fato­na i Nedžada, to jest ovu kuću koju sam poka­
zao na foto­grafi­ji.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, molim vas da 
opet opi­še­te poli­cajce koje ste vide­li. Da li su imali iste ili razli­či­te 
uni­forme?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Imali su iste uni­forme, to jest pla­
va maskirna uni­forma sa belom trakom oko leve ruke.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Izvo­li­te nastavi­ti, šta se zatim 
dogo­di­lo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Oni su opko­li­li tu veli­ku kuću koju 
sam spo­me­nuo i kuću do nje gde su žive­li Veselj Beri­ša (Vesel Beri­
sha) i nje­go­vi sino­vi.
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Koli­ko je bilo lju­di u toj kući otpri­
li­ke?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Bilo ih je otpri­li­ke 25. Svi su oni 
bili u dru­goj kući, ne u ovoj veli­koj kući o kojoj sam rani­je govo­
rio, nego u dru­goj kući odmah do nje. Budu­ći da su lju­di vide­li šta 
se dogo­di­lo prethod­nog dana, bojali su se boravi­ti u svo­joj kući 
koja je bila bli­zu uli­ce, bli­zu puta, pa su oti­šli u kuću svog suse­da, 
odno­sno ujaka da tamo pro­ve­du noć i tamo su bili svi zajed­no u 
pod­ne 26. marta.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: I šta se dogo­di­lo pošto su poli­caj­
ci opko­li­li tu kuću?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Video sam na ulazu Fato­no­ve i 
Nedžado­ve kuće tro­ji­cu poli­cajaca kako ulaze unu­tra.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li pre­po­znali bilo koga od 
njih?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Jed­nog od njih sam pre­po­znao. 
Poli­cajac koji je ušao u Fato­no­vu kuću razvalio je glavna vrata i 
ušao unu­tra.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je to taj poli­cajac kojeg ste 
vi pre­po­znali? Dakle, poznaje­te ga? Ko je on?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa znao sam ga jer je on bio Srbin 
iz Suve Reke koji je radio u jed­noj organi­zaci­ji. On nije bio aktivni 
poli­cajac, on se tada akti­vi­rao. Znam ga zato jer smo istih godi­na 
i poznavao sam ga odmale­na. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je to tada bilo uobi­čaje­no da 
lju­di koji nisu bili poli­cajci da su postali poli­cajci?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Može­te li objasni­ti kako se to 
dogo­di­lo? Ako znate.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa lju­di bi radi­li u raznim pred­u­ze­
ći­ma i u toj situ­aci­ji nji­ma bi dali poli­cijske uni­forme. 
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Šta su poli­cajci uradi­li pošto su 
ušli u kuću, došli do kuće?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Dve gru­pe od tri poli­cajaca ušle 
su na dva ulaza veli­ke kuće i tada su poče­li pucati unu­tra. Mogla 
se čuti spo­radična vatra. Iza neko­li­ko sekundi, rekao bih, pojavi­li 
su se vatra i dim kroz pro­zo­re kuće. Dru­ga gru­pa poli­cajaca koja je 
oti­šla do ove dru­ge Vese­ljo­ve kuće, ta veća gru­pa poli­cajaca koja je 
oti­šla do Vese­ljo­ve kuće i video sam da je Vese­ljov stari­ji sin Sedat 
(Sedat) izašao na vrata i s nji­ma počeo razgo­varati. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, moram vas 
pre­ki­nu­ti samo na tre­nu­tak. Da li znate koli­ko je bilo sati kad ste 
to vide­li s pro­zo­ra?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: To se dogo­di­lo negde oko podne­
va. Vre­me je bilo dobro i mogao sam jasno vide­ti ono šta se deša­
valo sa mog pro­zo­ra. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Rekli ste da ste vide­li kuće kako 
gore. Da li znate šta se dogo­di­lo? Kako su kuće poče­le gore­ti?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne znam, ne znam, ali pošto je 
poli­ci­ja ušla, nakon otpri­li­ke 30 sekundi do jed­ne minu­te kuću je 
zahvatio dim i plamen. Izgle­da da je poli­ci­ja imala neko posebno 
oružje kako bi zapali­la kuću. Ja to oružje nisam video i ne znam 
ništa o nje­mu.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Pošto je kuću zahvatio plamen, 
šta se sa onim lju­di­ma koji su bili unu­tra dogo­di­lo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: U prvoj kući nije bilo niko­ga, kao 
šta sam već rekao, oni su svi bili u Vese­ljo­voj kući. Sedat koji je oti­
šao do vrata i razgo­varao sa poli­ci­jom, nai­me, poli­ci­ja je poče­la u 
jed­nom tre­nutku vikati na nje­ga. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: A jeste li vi mogli čuti šta su oni 
govo­ri­li?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Šta se zatim dogo­di­lo?
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SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Posle toga video sam člano­ve 
neko­li­ko poro­di­ca koji su bili unu­tra, Nedžado­vu, Fato­no­vu i 
Vese­ljo­vog sina, video sam da su izašli i to vrlo brzo, užurbano, 
nisu sti­gli ni da obu­ju cipe­le. Neki su imali, nai­me, cipe­le, a neki 
su bili boso­no­gi i trčali su iz kuće i to putem, izbi­li su na glavni 
put, a neki su pro­trčali izme­đu moje kuće i kuće Fato­na i Nedža­
da. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, jesu li oni 
povre­di­li jed­nog od tih lju­di?

SUDI­JA MEJ: Molim vas, pitajte ga samo šta se dogo­di­lo, nemoj­
te mu postavljati suge­stivna pitanja. Dakle, lju­di su poče­li bežati. 
Šta se zatim dogo­di­lo?

SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Vese­ljov tre­ći sin Bujar (Bujar) je 
zad­nji istrčao, a poli­cajci su pozvali stari­jeg sina Sedata. Rekli su 
mu: „Sedate, dođi ovamo.” To sam mogao čuti iznu­tra, jer su se 
tad već pri­lično pri­bli­ži­li mojoj kući. U tom tre­nutku, pošto su se 
Bujar i Sedat pri­dru­ži­li nji­ma, gru­pa od otpri­li­ke deset poli­cajaca 
je otvo­ri­la vatru na Bujara i Sedata i to iz auto­matskog oružja. 
Poli­cajci su isprazni­li čitave šarže­re u tela Bujara i Sedata. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li ste vi to vide­li, da li ste s 
pro­zo­ra vide­li kako poli­cajci pucaju u Sedata i Bujara?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ja sam čitav pri­zor vrlo jasno sop­
stve­nim oči­ma video. Video sam kako Bujar i Sedat padaju i to 
neka dva do tri metra od stražnje strane kuće Nedžada i Fato­na. 
Pucnji su se nastavi­li, a gru­pa od otpri­li­ke šest poli­cajaca ušla je 
i u Vese­ljo­vu kuću koju su tako­đe zapali­li. Pucnjava je dolazi­la sa 
svih strana. Pucalo se u dvo­ri­štu, u kućama i nakon nekog vre­me­
na, kratkog vre­me­na, video sam poli­ci­ju kako izlazi s pred­nje stra­
ne te veli­ke kuće koju su opko­li­li, video sam ih kako vuku četi­ri 
tela. Tela sam identi­fi­ko­vao kao tela Nedžada, Have Beri­ša (Hava 
Berisha), Fato­na i Fato­no­ve majke Fati­me. Ta su tela izne­se­na i 
stavlje­na do tela Bujara i Sedata. U tom tre­nutku ovu veli­ku kuću 
je u potpu­no­sti zahvatio plamen, čak i njen krov. Dakle, krov i 
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gre­de, i gre­de su poče­le padati na tela tako da su ta tela izgo­re­la. 
Izgle­dalo je da ti kri­mi­nalci čine nešto šta inače svako­dnevno čine, 
što je nji­hov redo­van posao, izgle­dali su obu­če­ni za to i kao da su 
znali gde da ostave tela, na koji način, kako bi ista izgo­re­la.
 
TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, rekli ste da je 
otpri­li­ke dvade­se­tak ili više lju­di bilo na tom mestu. Šta je bilo s 
dru­gi­ma?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Dru­gi su pobe­gli, i muškarci i 
žene, i to u sme­ru ovog trgo­vačkog centra. Te dve rad­nje, koje 
sada pokazu­jem na sli­ci štapom, pre rata nisu bile tu, one su sagra­
đe­ne kasni­je, a ova foto­grafi­ja, ja to znam jer živim u Suvoj Reci, 
sni­mlje­na je nakon rata. Ja sam pri­šao pro­zo­ru na pred­njoj strani 
kuće i mogao sam vide­ti ovo ovde. Tu sam, nai­me, video Nedž­
me­di­na (Nexhmetin), mlađeg sina Vese­ljo­vog koji je bio otpri­li­ke 
mojih godi­na, video sam da je teško ranjen, on je pucao, poku­ša­
vao je da hoda, uz pomoć jed­ne ruke, odno­sno oslanjaju­ju­ći se na 
jed­nu ruku, a pomagala mu je nje­go­va trud­na žena Liri­ja (Lirie). 
Liri­ja je uspe­la da Nedžme­di­na odvu­če onako ranje­nog i da ga 
sklo­ni iza prve rad­nje ovog trgo­vačkog centra. Od tog tre­nutka 
člano­vi poro­di­ce koju sam spo­me­nuo nisu mogli niko­ga vide­ti, 
odno­sno ja više ništa nisam mogao vide­ti iz svo­je kuće. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, ja znam da vi 
to više niste mogli vide­ti iz svo­je kuće, ali znate li možda šta se s 
tim lju­di­ma dogo­di­lo, s lju­di­ma koji su oti­šli do trgo­vačkog cen­
tra?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pre nego odgo­vo­rim na vaše 
pitanje, hteo bih vam reći nešto šta sam video neko­li­ko tre­nu­taka, 
neko­li­ko minu­ta pre no šta sam video kako ranje­nog Nedžme­di­na 
odvlači nje­go­va trud­na žena Liri­ja. Poli­cajci koji su bili na auto­bu­
skoj stani­ci, auto­bu­skoj stani­ci Suve Reke koja se nalazi evo ovde, 
vidi­te i ogradu koja ide oko auto­bu­ske stani­ce, taj poli­cajac je ovde 
pro­šao kroz ova vrata i pogled mu je bio uprt u zemlju. Ja pret­
po­stavljam da je on sle­dio krvavi trag koji je za sobom ostavljalo 
ranje­no telo Nedžme­di­no­vo. 

Fond za humanitarno pravo

suĐenje slobodanu miloŠeviĆu \ transkripti 

666

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, vrati­la bih 
se na prethod­no pitanje. Ja znam da to niste vide­li, ali ovo što 
sada govo­ri­te ste vide­li.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Iako niste vide­li ono što se 
dogo­di­lo u trgo­vačkom centru, znate li možda šta se desi­lo s 
ostatkom te poro­di­ce?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Poli­ci­ja je pokazala na čitavu 
gru­pu nenao­ru­žanih civi­la u kojoj je bilo žena, muškaraca, 
dece i u njoj, u toj gru­pi je bila i Liri­ja koja je bila trud­na i oni 
su ih odve­li do jed­ne pice­ri­je, odno­sno kafi­ća koji je pri­padao 
poro­di­ci Šalja (Shala) iz Suve Reke i zatvo­ri­li su ih u pice­ri­ju. 
Osim člano­va moje poro­di­ce tamo su bili i člano­vi poro­di­ce 
Hajdi­na Beri­še (Hajdin Berisha) i Avdi­ja Beri­še (Avdi Berisha) iz 
Suve Reke. Sve sku­pa je bilo izme­đu 40 do 50 lju­di.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je poli­ci­ja u jed­nom tre­
nutku došla i u vašu kuću?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Na sre­ću, nije.
 
TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gde ste bili 27. marta?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Dozvo­li­te mi da kažem nešto 
o sud­bi­ni lju­di u pice­ri­ji. Dozvo­li­te mi samo jed­nu reče­ni­cu.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da, ali gospo­di­ne Beri­ša, vi 
to niste vide­li. 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ja ću vam ispri­čati ono što 
sam čuo.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da, ali molim vas, samo u 
jed­noj reče­ni­ci.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, u jed­noj reče­ni­ci. Meni 
su to ispri­čali lju­di koji su vide­li i isku­si­li taj teror tamo. Nai­
me, gru­pe od po neko­li­ko poli­cajaca su nemi­lo­srd­no otvo­ri­le 
vatru iz auto­matskog oružja i bacali ručne bombe na te lju­de. 
Svi su u toj pice­ri­ji pou­bi­jani. Posle toga su došli kami­o­ni na 
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koje je ukrcano 50 do 60 tela koja su zatim odve­ze­na u Pri­zren. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Ko vam je to rekao, gospo­di­ne 
Beri­ša?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Sve­dok koji se nalazio u pice­ri­ji, 
koji je na sre­ću pre­ži­veo, on mi je to ispri­čao. Ti sve­do­ci su isko­či­li 
iz kami­o­na koji je putem za Pri­zren pre­vo­zio tela.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Hvala, gospo­di­ne Beri­ša, vrati­mo 
se na 27. mart. Gde ste toga dana bili, 27. marta 1999. godi­ne?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: 27. marta 1999. godi­ne bio sam 
kod kuće sa poro­di­com. Negde oko 6 sati nave­če pred moju kuću 
su došla tri poli­cajca. Udari­li su nogom u ulazna vrata. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Reci­te nam kako su bili ode­ve­ni.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Poli­cajci su nosi­li plave uni­forme, 
maskirne uni­forme. Među­tim, nisu imali bele oznake na uni­formi, 
na rukavi­ma. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jesu li bili nao­ru­žani?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, bili su u gru­pama od po tri i 
išli su od kuće do kuće u celom komši­lu­ku, pali­li su kuće, čim bi 
oni ušli u neku kuću otvo­ri­li bi vatru, a iz kuće bi se zatim video 
dim i plamen. Oni su došli do moje kuće sasvim sigurno da i nju 
zapale, bila je to gru­pa od tri poli­cajca, poče­li su udarati na vrata, 
a s pro­zo­ra sam video šta name­ravaju. Člano­vi­ma svo­je poro­di­ce 
rekao sam da ne kažu ništa, da ne govo­re ništa već da puste mene 
da im se obratim, da se poku­šam s nji­ma dogo­vo­ri­ti i da ih nekako 
smekšam. Ja sam im na srpskom rekao: „Molim vas, mi smo ovde 
unu­tra nenao­ru­žani, civi­li, i ja ću vam sada otvo­ri­ti vrata.” I zai­sta 
sam im i otvo­rio vrata.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li vide­li nji­ho­va lica?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jesu li oni možda nosi­li neke 
maske, jesu li imali pokri­ve­na lica?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, ne. Nije­dan nije imao masku. 
Ja sam ih video. Neki od onih koji su išli oko­lo po dru­gim kućama 
imali su maske, ali oni koji su došli do moje kuće da je zapale nisu 
imali maske. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Jeste li pre­po­znali ijed­nog od 
poli­cajaca?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, ja nisam, ali moj brat je pre­
po­znao jed­nog. U pitanju je bila jed­na oso­ba musli­manske naci­o­
nalno­sti, jedan od Goranaca iz Dragaša (Dragash), nje­go­vo ime je 
Ramiz (Ramiz). 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: I šta se zatim dogo­di­lo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Poli­ci­ja je ušla unu­tra u kuću. Iako 
je poli­cajac koji je bio na pragu rekao „Ko je vlasnik ove kuće, neka 
klekne”, ali ja sam im rekao da oni uđu unu­tra i da razgo­varaju s 
nama kao ljud­skim bići­ma i izgle­da da su se oni poče­li ponašati 
nešto pri­stojni­je. Ušli su unu­tra i poče­li su razgo­varati na pone­što 
normalni­ji način. Isti­na, i dalje su vikali, ali su razgo­varali s nama. 
Prvo su razgo­varali s mojim bratom, a pitali su ga, odno­sno traži­li 
su od nje­ga novac. Naravno, bili smo uplaše­ni jer smo misli­li da 
nas čeka ista sud­bi­na kao i našu rod­bi­nu. Moj brat je izvadio 1000 
nemačkih maraka i to je dao tim poli­cajci­ma. Među­tim, oni s tim 
nisu bili zado­voljni i rekli su nam da ode­mo i u dru­ge pro­sto­ri­je i 
done­se­mo im sav novac. I Bardulj (Bardhyl) me je pozvao i rekao: 
„Dođi, reci šta su poli­cajci hte­li.” Ja sam odlu­čio da im ne damo 
novac, kao prvo zato jer nismo imali više novca i zato što sam 
mislio da će oni i ovako i onako uči­ni­ti ono što su nau­mi­li. Ja sam 
izašao i to sam im rekao. Izgle­da da su oni to pri­hvati­li i rekli su: 
„Sve ćemo vas ovaj put pusti­ti, zajed­no s decom i ženama, ali ipak 
save­tu­je­mo vam da ne ostaje­te kod kuće, doći će dru­ge gru­pe poli­
cajaca i pobi­će vas. Naš je savet da auto­mo­bi­lom ode­te za Pri­zren 
i Albani­ju i to odmah.” Mi smo tako i postu­pi­li pošto su nam ti poli­
cajci rekli, mi smo na brzi­nu ušli u auto i kre­nu­li glavnim putem.
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Koli­ko je lju­di s vama oti­šlo?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ja sam u auto potrpao sve člano­
ve moje poro­di­ce, bilo nas je 11. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gde ste išli? Kuda ste oti­šli kada 
ste napu­sti­li kuću?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Kre­nu­li smo za Pri­zren. Počeo 
sam da vozim vrlo brzo jer je u Suvoj Reci u to doba bilo puno 
poli­ci­je i goto­vo sve kuće, sve zgrade su bile u plame­nu. Tada je 
poče­la padati sitna kiša i ja sam brzo kre­nuo pre­ma centru Suve 
Reke i nastavio dalje pre­ma Pri­zre­nu. Do Pri­zre­na smo došli bez 
nekih većih pote­ško­ća za nekih 15, 20 minu­ta i sti­gavši u Pri­zren 
ja sam odmah oti­šao do kuće svo­je tetke. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Koli­ko ste u nje­noj kući ostali?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Četi­ri dana, dakle u kući moje  
tetke. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: A jeste li pono­vo odlazi­li?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Četi­ri dana posle, ja sam doneo 
možda najo­zbiljni­ju odlu­ku u svom živo­tu. Odlu­čio sam oti­ći sa 
Koso­va. Uju­tro, 1. apri­la oti­šli smo za Albani­ju. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Zašto ste odlu­či­li oti­ći, gospo­di­ne 
Beri­ša?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Odlu­ku sam doneo iz neko­li­ko raz­
lo­ga. Nai­me, odlu­či­li smo se oti­ći u Albani­ju jer je bilo u to doba 
vrlo opasno ostati na Koso­vu i mene je mogla snaći ista sud­bi­na 
kao i moje rođake. Tako­đe, govo­ri­lo se da i u Pri­zre­nu poli­ci­ja obi­la­
zi kuće i koga zatekne tamo, a da nije iz Pri­zre­na, deportu­je ga na 
albansku grani­cu zajed­no sa člano­vi­ma poro­di­ce. Ja nisam hteo da 
se išta loše dogo­di mojoj tetki i zato sam oti­šao u Albani­ju. Posto­ji 
i tre­ći razlog za odlazak u Albani­ju, a to je bio strah, strah da će 
otkri­ti da sam ja bio oče­vi­dac ono­ga šta se dogo­di­lo u Suvoj Reci. 
Dozvo­li­te da samo još nešto kažem na tre­nu­tak. Jedan od razlo­ga 
koji su me nave­li da odem za Albani­ju bila je činje­ni­ca da je u bli­zi­ni 
auto­bu­ske stani­ce bila benzinska pumpa u Suvoj Reci. 
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Samo da pojasni­mo, vi sada govo­
ri­te o Suvoj Reci, još uvek o neče­mu šta se dogo­di­lo u Suvoj Reci. 
Šta ste hte­li dodati?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, da, vratio sam se na tre­nu­tak 
na Suvu Reku, samo da vam ispri­čam jedan detalj koji je pove­zan 
s mojom odlu­kom za odlazak u Albani­ju. Nai­me, 26. marta ben­
zinska stani­ca, na toj benzinskoj stani­ci je radio moj rođak Jašar 
Beri­ša (Jashar Berisha) koga su neki nepo­znati lju­di odve­li i on je 
nestao. Još uvek ne znam šta se s njim dogo­di­lo, ali eto, meni su 
se ti događaji čini­li pove­zanim, ja mislim da je Jašar bio oče­vi­dac 
ono­ga što se dogo­di­lo u pice­ri­ji koja je pri­padala poro­di­ci Šalja. 
Kako bi uni­šti­li dokaze, nepo­znati lju­di su ga odve­li i ja sam se 
pri­bo­javao da bi i mene mogla snaći ista sud­bi­na pa sam odlu­čio 
oti­ći za Albani­ju. U Albani­ju smo oti­šli...
.
TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da, dakle, pošto ste napu­sti­li Pri­
zren, kako ste došli do grani­ce?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Bilo je to 1. apri­la 1999. godi­ne u 
jutarnjim sati­ma, negde oko 9 sati, upu­ti­li smo se pre­ma grani­ci, 
nas 11 člano­va moje poro­di­ce. Dosta lako smo došli do sela Žur 
gde je bila veli­ka kolo­na lju­di koji su čekali pre­lazak pre­ko grani­
ce. Kolo­na je bila duga negde šest do sedam kilo­me­tara. Lju­de su 
tog dana iz Pri­zre­na pre­vo­zi­li auto­bu­si do kraja kolo­ne, do zače­lja 
kolo­ne gde su onda ti lju­di iskrcavani u bli­zi­ni tog sela, sela Žur, 
a kolo­na je pro­lazi­la kroz selo Opo­ja gde su se tako­đe u tom tre­
nutku spro­vo­di­le deportaci­je Albanaca. Bilo je to poput golgo­te, 
zai­sta reke, reke lju­di koji su odlazi­li s Koso­va.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Znate li, gospo­di­ne Beri­ša, ko je 
nabavio auto­bu­se?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne znam, ne znam, ali neko to 
jeste organi­zo­vao.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je bilo mno­go auto­bu­sa?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. Puno. Auto­bu­si „Koso­vo­tran­
sa”, zatim auto­bu­si nekih pri­vatnih pred­u­ze­ća koji su lju­de pre­vo­
zi­li iz Pri­zre­na i dru­gih grado­va i iskrcavali ih u Žuru.

ponedeljak, 25. februar 2002. \ svedok agron beriŠa

Fond za humanitarno pravo

671

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Sećate li se ko je vozio te auto­
buse?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Kada ste sti­gli na grani­cu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ja sam do grani­ce uspeo doći 
negde u 4 uju­tro 2. apri­la. Na grani­ci je bio jedan srpski poli­cajac 
i on mi je nare­dio da pri­ku­pim lične karte, odno­sno lična doku­
menta, kako moje tako člano­va moje poro­di­ce, sva doku­menta 
koja smo imali, pasoš, ličnu kartu, vozačku dozvo­lu, dozvo­lu za 
vozi­lo, regi­starske tabli­ce mog auto­mo­bi­la. Ja sam uradio kako mi 
je on rekao. Ja sam sve to pri­ku­pio i pre­dao mu ta doku­menta, a 
on ih je bacio u jed­nu veli­ku korpu koja je bila puna doku­me­nata 
koje sam spo­me­nuo i koji su odu­ze­ti od lju­di koji su pre­šli grani­cu 
pre mene.
 
TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Dakle, doku­menta su uzi­mali od 
svakog ko je pre­šao grani­cu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li su ikada ta doku­menta vrati­li 
tim lju­di­ma?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Kad kaže­te srpski poli­cajac, može­
te li nam reći da li je on nosio uni­formu i kakva je uni­forma to 
bila?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Na kojeg srpskog poli­cajca 
mi­slite?

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Na onog koji vam je rekao da pri­
ku­pi­te doku­menta?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Radi­lo se samo o jed­nom srpskom 
poli­cajcu, on je na sebi imao običnu plavu poli­cijsku uni­formu.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Ne maskirnu uni­formu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne.
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TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Sad bih sve­do­ku pokazala doka­
zni pred­met broj 18. Molim vas, pogle­dajte ove foto­grafi­je i reci­te 
nam da li ijed­nu od uni­formi može­te opi­sati kao sličnu uni­formi 
koju je nosio onaj poli­cajac na grani­ci.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Samo da malo pobli­že pogle­dam, 
molim vas. Uni­forma je sli­či­la ovoj na foto­grafi­ji 4. Nai­me, najslič­
ni­ja je uni­formi na foto­grafi­ji 4. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Da li je taj poli­cajac nosio iste 
oznake koje vidi­mo na ovoj foto­grafi­ji?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Imao je neku traku, ali ne mogu 
se seti­ti oznake.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Koli­ko su godi­na imala vaša deca 
tada? Vi ste, nai­me, bili sa svo­ji­ma, svo­jom poro­di­com.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Mom najstari­jem sinu je sada 
deset godi­na, to se dogo­di­lo pre tri, dakle imao je sedam godi­na, 
Adi­ti (Adi­ti) ima četi­ri godi­ne, a najmlađe mi je dete bilo šest mese­
ci staro, a deca mog brata su otpri­li­ke bila istih godi­na. 

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Koli­ko vam je dugo tre­balo da 
pre­đe­te grani­cu? Dakle, koli­ko dugo ste stajali u toj kolo­ni?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Oko 18 sati. Od jutra 1. apri­la pa 
do jutra 2. apri­la kad sam pre­šao grani­cu u Albani­ju.

TUŽILAC ROMANO – PITANJE: Gospo­di­ne Beri­ša, moje posled­
nje pitanje. Jeste li vi napu­sti­li vaš grad zato jer ste se bojali bom­
bardo­vanja NATO-pakta?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, uopšte ne. Mi smo smatrali 
da je bombardo­vanje NATO-pakta nada koja može done­ti slo­bo­
du Koso­vu.
 
TUŽILAC ROMANO: Nemam više pitanja.
SUDI­JA MEJ: Izvo­li­te, gospo­di­ne Milo­še­vi­ću.
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UNAKRSNO ISPI­TI­VANJE: OPTUŽENI MILOŠEVIĆ

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da ste stu­di­rali u Beo­
gradu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste sve vre­me stu­di­rali u 
Beo­gradu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gde ste stu­di­rali pre?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Diplo­mi­rao sam na Medi­cinskom 
fakulte­tu u Pri­šti­ni, a zatim sam oti­šao na spe­ci­jali­zaci­ju iz gine­ko­
lo­gi­je u Beo­gradu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kad ste diplo­mi­rali na Medi­
cinskom fakulte­tu u Pri­šti­ni?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Diplo­mi­rao sam u Pri­šti­ni 20. apri­
la, ispravka, 20. febru­ara 1990. godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kad ste oti­šli na spe­ci­jali­zaci­ju 
u Beo­grad?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: U Beo­gradu sam bio posled­njih 
devet mese­ci spe­ci­jali­zaci­je koja je trajala četi­ri godi­ne, a prvi deo 
spe­ci­jali­zaci­je bio je u Pri­zre­nu. Tamo sam bio od 1997. do 1998. 
godi­ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: To znači da ste u Pri­zre­nu 
1997. i 1998. godi­ne radi­li kao lekar na spe­ci­jali­zaci­ji?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Radio sam u Pri­zre­nu od 1995. do 
1997. godi­ne. Negde od 1994, 1995. do 1997. godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A kad ste poče­li spe­ci­jali­zaci­
ju?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: 1994. ili 1995. godi­ne.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A u među­vre­me­nu ste bili 
lekar na stažu otkad ste diplo­mi­rali pa do početka spe­ci­jali­zaci­je. 
Gde ste radi­li tada?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Nisam shvatio pitanje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Rekli ste da ste 1990. ili 1991. 
godi­ne diplo­mi­rali u Pri­šti­ni Medi­cinski fakultet.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Diplo­mi­rao sam na Medi­cinskom 
fakulte­tu u Pri­šti­ni 20. febru­ara 1990. godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I posle diplo­mi­ranja gde ste 
radi­li do početka spe­ci­jali­zaci­je kada ste poče­li spe­ci­jali­zaci­ju u Pri­
zre­nu do 1994. godi­ne?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Nakon diplo­me staži­rao sam godi­
nu dana u bolni­ci u Pri­zre­nu. Zatim sam radio u Domu zdravlja u 
Mali­še­vu (Malishe­ve). Tamo sam radio otpri­li­ke tri godi­ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li je sa vama kad ste stu­di­ra­
li, dok ste diplo­mi­rali u Pri­šti­ni bilo na fakulte­tu još mno­go dru­gih 
stu­de­nata Albanaca?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Nisam shvatio ovo pitanje.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Stu­di­rali ste u Pri­šti­ni na Medi­
cinskom fakulte­tu. Koli­ko ste imali kole­ga koji su zajed­no s vama 
stu­di­rali medi­ci­nu u to vre­me?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne znam tačan broj. Bilo ih je 
mno­go.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Oni su veći­nom bili Albanci?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste vi ili neki od vaših 
kole­ga imali neke pro­ble­me za vre­me ško­lo­vanja, za vre­me stu­di­
ranja zato šta ste bili Albanci?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne znam na kakvu vrstu pro­ble­
ma misli­te.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa na bilo kakve pro­ble­me 
koji­ma bi mogli da pri­pi­še­te da niste bili tre­ti­rani ravno­pravno sa 
svi­ma dru­gi­ma na Uni­verzi­te­tu u Pri­šti­ni.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Imali smo pro­ble­ma i to mate­ri­
jalne pri­ro­de, jer mi Albanci mi smo došli iz siro­mašni­jih kraje­va 
Jugo­slavi­je.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja vas pitam za dru­ge pro­ble­
me, jer svi stu­denti imaju mate­ri­jalne pro­ble­me.
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Uopšte­no govo­re­ći, bilo nam je 
dobro. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Po ovo­me šta vi kaže­te, vi ste 
praktično odmah dobi­li posao u Pri­zre­nu, a kasni­je u Mali­še­vi?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, nisam našao posao odmah u 
Pri­zre­nu. Prvo sam u Pri­zre­nu radio kao dobro­vo­ljac, dobro­voljno, 
dakle volonti­rao sam. U to vre­me bila je uobi­čaje­na stvar da staži­
sta dobi­je 70% plate normalnog dokto­ra opšte prakse na koju sam 
ja tada imao pravo. No, ja i još dva pri­jate­lja iz Suve Reke smo bili 
prvi koji nisu dobi­li ni taj pro­ce­nat plate.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li znate, s obzi­rom da se 
radi o kole­gama, da veli­ki broj svrše­nih stu­de­nata medi­ci­ne širom 
Srbi­je na početku radi tako isto volonterski?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Znam to, ali moje srpske kole­ge 
sa koji­ma smo tada radi­li dobi­li su platu, a ja nisam. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A kad ste poče­li vi da dobi­jate 
platu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pošto sam završio staži­ranje koje 
je trajalo otpri­li­ke godi­nu dana. Tada sam našao posao u domu 
zdravlja u Mali­še­vu. Tamo sam počeo pri­mati platu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Staži­ranje obično i traje godi­
nu dana. Da li ste u Mali­še­vu bili jedi­ni lekar ili ih je bilo više?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Tamo je bilo neko­li­ko dokto­ra u 
Mali­še­vu.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Svi su bili Albanci?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I svi ste zajed­no ured­no pri­ma­
li platu za svoj posao?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kada ste se odlu­či­li da ide­te 
na spe­ci­jali­zaci­ju, rekli ste da ste se opre­de­li­li da spe­ci­jali­zi­rate 
gine­ko­lo­gi­ju. Da li ste lako pri­mlje­ni na spe­ci­jali­zaci­ju u bolni­cu u 
Pri­zre­nu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Relativno lako, rekao bih. Među­
tim, moram pri­znati da bi me tamo pri­mi­li morao sam da i spe­ci­
jali­zaci­ju nastavim kao volonter.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko ste dugo radi­li na spe­
ci­jali­zaci­ji kao volonter?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Oko tri godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE:Onda ste pre­šli u Beo­grad?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da, onda sam pre­šao u Beo­grad.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro, rekli ste da ste poče­li 
spe­ci­jali­zaci­ju negde 1994. godi­ne?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Znači, u Beo­grad ste oti­šli 
1997. godi­ne ili kasni­je?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: U Beo­grad sam oti­šao 1997. godi­
ne u okto­bru.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: I od 1997. godi­ne u okto­bru do?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Do juna 1998. godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gde ste spe­ci­jali­zi­rali u Beo­
gradu?

ponedeljak, 25. februar 2002. \ svedok agron beriŠa

Fond za humanitarno pravo

677

Fo
nd

 z
a 

hu
m

an
ita

rn
o 

pr
av

o



SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Na gine­ko­lo­škoj kli­ni­ci „Narod­ni 
front”.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako su vas tre­ti­rali tamo na 
kli­ni­ci „Narod­ni front”?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Relativno dobro.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi znate da je „Narod­ni front” 
uni­verzi­tetska kli­ni­ka? Da li je bilo sa vama još spe­ci­jali­zanata sa 
Koso­va i Meto­hi­je?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Neko­li­ko.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li su svi oni uspe­šno završi­li 
spe­ci­jali­zaci­ju?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, ne svi. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Zašto nisu završi­li?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne znam.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste imali na toj spe­ci­ja­
li­zaci­ji u Beo­gradu mno­go kole­ga koji su bili Srbi ili neke dru­ge 
naci­o­nalno­sti?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako su se oni pre­ma vama 
odno­si­li?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Relativno dobro.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A da li su se uprava kli­ni­ke i 
vaši šefo­vi pre­ma vama odno­si­li dobro?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Oni su se ponašali veo­ma 
dobro.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Gde ste stano­vali za vre­me 
spe­ci­jali­zaci­je?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Živeo sam u jed­nom iznajmlje­
nom stanu kojeg sam delio sa jed­nim kole­gom.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Je li to bilo u stambe­noj zgradi 
nekoj gde ima mno­go stano­va?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da.
 
OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste imali dobre odno­se 
sa svo­jim komši­jama u toj zgradi i uopšte koje ste sre­tali?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Lju­di o koji­ma vi govo­ri­te, moram 
reći da nisam poznavao nijed­nog od njih. Ja mislim da nisu ni oni 
mene poznavali jer nisam sa nji­ma imao nikakve odno­se. Nismo 
se među­sobno pred­stavi­li.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Vi ste uglavnom vre­me pro­vo­
di­li, znači, na spe­ci­jali­zaci­ji u bolni­ci u kru­gu kole­ga?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Nisam shvatio šta misli­te.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Pa žive­li ste tamo, s nekim ste 
se dru­ži­li. Da li ste se dru­ži­li i sa dru­gim spe­ci­jali­zanti­ma koji su bili 
Srbi ili neke dru­ge naci­o­nalno­sti osim Albanaca koje pomi­nje­te?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li su to bili dobri odno­si?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Odno­si su bili relativno dobri. 
Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste za sve to vre­me u 
Beo­gradu čuli da je neki Albanac imao neke pro­ble­me u Beo­gradu 
zato šta je Albanac?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa isti­nu govo­re­ći, dokle god sam 
ja tamo bio, pošto sam morao biti u kli­ni­ci, ostatak vre­me­na pro­
vo­dio sam u stanu i tamo sam učio onaj pred­met zbog čega sam 
tamo i došao. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: S obzi­rom da ste pro­ve­li 
vre­me u Beo­gradu do sre­di­ne 1998. godi­ne, da li ste imali česte 
komu­ni­kaci­je sa svo­jim rod­nim krajem, sa pri­jate­lji­ma iz rod­nog 
kraja? Da li su vas pose­ći­vali, razme­nji­vali pisma, razgo­varali o sva­
ko­dnevnom živo­tu?
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SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pa komu­ni­ci­rao bih sa svo­jom 
užom poro­di­com i to tele­fo­nom. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste u tom vre­me­nu od 
početka 1998. godi­ne, dakle, ili kraja 1997. pa do sre­di­ne 1998. 
godi­ne kad ste završi­li spe­ci­jali­zaci­ju, da li ste, znači, u tom vre­me­
nu čuli nešto o UČK na Koso­vu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ništa vam o tome nisu govo­ri­
li vaši pri­jate­lji i člano­vi vaše poro­di­ce?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Niste ništa o tome čuli na radi­
ju, tele­vi­zi­ji, novi­nama?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne, ne sećam se ničeg takvog.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, sve do sre­di­ne 1998. 
godi­ne, vi ništa niste čuli o nekim napadi­ma, ubi­stvi­ma, otmi­cama 
i uopšte o UČK na Koso­vu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dakle, ni o napadi­ma na civi­
le, ni o napadi­ma na poli­ci­ju, vojsku ili slično?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kad ste tačno došli u Suvu 
Reku, kog datu­ma?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Pošto sam završio i diplo­mi­rao, a 
to je bilo 26. juna 1998. godi­ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste bar tada čuli kad ste 
došli u Suvu Reku da je 22. juna 1998. godi­ne, na pet kilo­me­tara 
od Suve Reke u selu Trnje (Termje) ubi­jen poli­cajac Albanac Iljaš 
Vranovci (Ili­jash Vranovci)?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Čuo sam to da je Iljaš Vranovci 
odve­den iz svo­je kuće, pošto sam se vratio iz Beo­grada.
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kid­napo­van i ubi­jen. 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Znam da je bio kid­napo­van, 
samo to.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: A niste posle čuli da je ubi­jen?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Šta pretpo­stavljate da su bili 
moti­vi UČK da kid­napu­je Iljaša Vranovci­ja?

SUDI­JA MEJ: Ne, on ne može odgo­vo­ri­ti na to pitanje. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Posle dva mese­ca u 
Suvoj Reci, dakle kad ste bili tamo, 17. avgu­sta 1998. godi­ne, ubi­
jen je još jedan poli­cajac, ovog puta Srbin Dragan Sto­jano­vić. Da 
li se toga sećate?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ne sećate se, a bili ste tada u 
Suvoj Reci, u avgu­stu 1998. godi­ne?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne sećam se. Ne sećam se da sam 
čuo bilo šta o tom inci­dentu.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Koli­ko je veli­ka Suva Reka? 
Koli­ko ima stanovni­ka?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Suva Reka ima nekih 20.000 sta­
novni­ka, ako govo­ri­mo o centru.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da, o samom mestu Suva 
Reka. 
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Dakle, sam grad Suva Reka. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da, relativno mali grad. Zato 
vas i pitam kako to da niste čuli kad se ubi­je poli­cajac u tako 
malom gradu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne znam kako to da nisam čuo 
za to, ali činje­ni­ca je da nisam čuo ništa o ubi­stvu tog poli­cajca 
kojeg spo­mi­nje­te. 
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste čuli za sle­de­ći doga­
đaj, za događaj kada je na putu Suva Reka – Mušu­ti­šte (Mushtis­
hte) ubi­jen Boban Vuksano­vić, pred­sed­nik Opšti­ne i direktor Medi­
cinskog centra i još tri lica s njim u auto­mo­bi­lu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Čuo sam za to od dru­gih lju­di koji 
su bili izbe­gli­ce u Albani­ji. Kad se taj događaj odi­grao, ja sam sam 
bio u Albani­ji, bio sam deportovan silom u Albani­ju.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste poznavali Bobana 
Vuksano­vi­ća?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vas je on pri­mio na 
posao kad ste došli u Suvu Reku?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Da. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kako se pre­ma vama odno­
sio?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Relativno korektno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li vam je bilo žao kad ste 
čuli da je ubi­jen?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Kakav je on bio čovek po 
vašem mišlje­nju, dobar ili loš?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Veo­ma loš čovek.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ali se pre­ma vama ponašao 
korektno, kaže­te?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Rekao sam relativno korektno.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste poznavali još neko od 
lica, od ova tri lica koja su ubi­je­na s njim zajed­no u auto­mo­bi­lu?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Ne. Ne znam koli­ko je lju­di pogi­
nu­lo. Čuo sam samo za Bobana, da je on ubi­jen i to negde bli­zu 
Sofi­je, ali ne znam pod kojim okolno­sti­ma je izgu­bio život, jer, 
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kao što sam rekao, tada sam bio izbe­gli­ca u Albani­ji. Ja sam o tom 
ubi­stvu čuo samo od dru­gih izbe­gli­ca koji su pre­lazi­li s Koso­va u 
Albani­ju, iz moje opšti­ne i ja sam onda od njih čuo o tom događa­
ju. Ja ne znam okolno­sti nje­go­ve smrti.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Da li ste čuli da je odmah 
nakon nje­go­vog ubi­stva, kada je vršen uvi­đaj, nai­me, kada je nad­
le­žni istražni sudi­ja izašao na uvi­đaj, da je ubi­jen i istražni sudi­ja 
Jani­ći­je­vić za vre­me uvi­đaja?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Časni Sude, optu­že­ni mi postavlja 
pitanja o stvari­ma koje su se dogo­di­le kad sam bio u Albani­ji. Ja, 
naravno, o tome ne mogu govo­ri­ti.

SUDI­JA MEJ: Da. Sve­dok nam ne može biti od pomo­ći u vezi sa 
time.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Mislim da su pitanja bitna pošto inače 
sve­dok govo­ri o stvari­ma koje nije video nego čuo, pa je logično 
da pitam da li je čuo i za ovakva svi­re­pa ubi­stva upravni­ka Doma 
zdravlja, pred­sed­ni­ka Opšti­ne, i tako dalje, jer smatram da je to 
moje pravo. 

SUDI­JA MEJ: On je o tome već govo­rio. Može­mo li sada ići dalje?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Dobro. Da li ste čuli i da li ste 
obave­šte­ni o veli­kom bro­ju žrtava pri­li­kom bombardo­vanja konvo­
ja albanskih izbe­gli­ca u bli­zi­ni Pri­zre­na 14. apri­la?
SVEDOK BERI­ŠA – ODGOVOR: Čuo sam za taj događaj. No, kad 
se on odi­grao, ja sam bio izbe­gli­ca u Albani­ji. Mogu vam reći 
samo o ono­me što sam video na tele­vi­zi­ji. Mislim da vam neće biti 
od pomo­ći ništa što vam ja mogu reći o tome. 

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ – PITANJE: Ja vas pitam zato šta ste, izme­
đu ostalog, rekli da ste bombardo­vanje NATO-a smatrali dobro­do­
šlim...

SUDI­JA MEJ: Radi se o komentaru.

ponedeljak, 25. februar 2002. \ svedok agron beriŠa
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Dobro. Pokaži­te ove foto­grafi­je, molim 
vas. 

SUDI­JA MEJ: Gospo­di­ne Milo­še­vi­ću, šta je na tim foto­grafi­jama?

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Na tim foto­grafi­jama su žrtve ovog doga­
đaja za koji sve­dok kaže da je samo čuo.

SUDI­JA MEJ: On nam ne može biti od pomo­ći u vezi s tim. Vi 
nam može­te pokazati te foto­grafi­je kad dođe za to vre­me i o 
tome može­te izvo­di­ti dokaze, ali ovaj nam sve­dok ne može biti od 
pomo­ći, on je tada bio u Albani­ji, on ništa kori­sno ne može reći.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Ovaj sve­dok može dati i faktički sud, ali i 
vred­no­sni sud. Ja ovde ispi­tu­jem vred­no­sni sud sve­do­ka koji tvrdi 
da su NATO agre­si­ja i bombardo­vanje bili dobro­do­šli i želim da 
vidi ovo i da ga pitam da li to smatra dobro­do­šlim ili ne.

SUDI­JA MEJ: Ne, gospo­di­ne Milo­še­vi­ću. Neće­mo vam dozvo­li­ti 
da ove foto­grafi­je pokaže­te sve­do­ku. On se tada nalazio u Albani­
ji i on ništa kori­sno ne može reći o tome. Pravi­lan način da se te 
foto­grafi­je uvrste u spis, uko­li­ko to želi­te napravi­ti, jeste da o nji­
ma date dokaze. Mi vam neće­mo dozvo­li­ti da ih sada pokazu­je­te 
ovom sve­do­ku. Sada se rasprava pre­ki­da, jer je već pro­šlo 4 sata. 
Rasprava se nastavlja sutra uju­tro. Gospo­di­ne Beri­ša, molim vas da 
imate na umu ono šta sam rani­je rekao i da ni sa kime ne razgo­va­
rate o vašem sve­do­če­nju sve dok se ono ne završi. Molim vas da 
sutra bude­te pono­vo ovde u 9 sati i 30 minu­ta, kako bismo vaše 
unakrsno ispi­ti­vanje pri­ve­li kraju.

OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Mogu li jed­no tehničko razjašnje­nje da 
vam dam, nema veze sa ispi­ti­vanjem sve­do­ka. Da li mogu da 
imam jed­no tehničko razjašnje­nje koje nema veze sa ispi­ti­vanjem 
sve­do­ka?

SUDI­JA MEJ: Da, ali kratko, molim vas.

Fond za humanitarno pravo
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OPTUŽENI MILOŠEVIĆ: Vrlo kratko. Odno­si se na pose­tu moje 
poro­di­ce. Meni je gospo­din Kri­sti­jan Rode (Chri­stian Rodes) obja­
snio da činje­ni­cu da mi nije omo­gu­će­na pose­ta kad mi je bila zaka­
zana, te se kompenzu­je time što bih imao odo­bre­nje za pose­tu 
od 7. marta posle pod­ne, rekavši mi da će Sud zase­dati 7. marta 
do 1 h, dakle, imao bih 7. marta, četvrtak po pod­ne, a onda mi 
je rekao da bih imao onda petak, subo­tu i nede­lju, mada kao šta 
znate, nede­lja je skraće­na. Da li ja mogu da raču­nam s tom pose­
tom ili ne?

SUDI­JA MEJ: Razmo­tri­će­mo to, vide­će­mo da li se raspo­red suđe­
nja može pro­me­ni­ti ili ne i onda ćemo vas o tome obave­sti­ti. Raz­
mo­tri­će­mo to noćas. Rasprava se pre­ki­da. Molim ustanite.

Sednica završena u 16.07 h. Nastaviće se 26. februara 2002. 
godine u 9.30 h.
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